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Соңғы күндері Алматыдағы 
ауруханаларға бір тәулікте 400-
ден астам адам жатқызылады 
екен. Бұрын тәулігіне 1 000-ға 
жуық адам ауру жұқтырса, соңғы 
айда ауыр індетпен ауыр ған дар 
т!рт есе !сті. Шілде айы ның ба-
сынан бері жансақтау б!ліміндегі 
науқастар саны үш есе, үй 
жағдайында ем деліп жатқандар 
алты есе артып отыр.

Елімізде «үнді» штамы туралы 
алғаш мәлімет !ткен айда белгілі 
болды. Бір айдың !зінде бүкіл 
елге таралған ауыр індетпен ал-
ғаш бо лып ауырған әйелде бірін-
ші буын мен іштің ауырсынуы 
сезіл ген. Келесі күні есту қабілеті 
на шар лап, басы ауыра бастапты. 
Тамағы ауы рып, дене қызуы бір-
ден к!терілген. Дельта штамы 
адам ның жасушала рына тез еніп, 
анти денелерге !те т!зімді бо-
лады. Бұ дан б!лек, коро навирус-
тың жаңа түрі агрессивті түрімен 
ерекше ле неді. Ауруды жұқ тыру-
шылар ал ғашқы күндері ауруға 
шалдыққан дарына күдіктен беуі 

мүмкін. +йт кені мутация ланған 
КВИ жұқ тыру  шылардың к!бісі 
асқазан мен іштің !туіне шағым-
данады. Жұқ палы ауру бас қа 

ви рустық инфек цияларға қа-
рағанда !кпеге !те к!п зақым 
келтіреді.

 (Жалғасы 5-бетте)

ВАКЦИНА ЖОҚТА ТІЛЕДІК, 
ТАБЫЛҒАНДА ТЕРІС 

АЙНАЛДЫҚ
Адамдардың к!ңіл күйі қысқа 

күнде қырық құбылуы мүмкін. 
Сол сияқты қоғамдық пікір де жиі 
!згере береді. +ткен жылдың ор-
та сына қарай жаһандық пандемия 
жағадан алып, жанды қатты қыс-
қанда, коронавирус пен КВИ 
белгісі бар пандемиядан адамдар 
к!птеп !ле бастағанда, бейіттерде 
к!р қазу к!бейгенде елдің үрейі 
ұшты. Осы кезде арзан бедел жи-
науға ұмтылған блогерлер: «Бұл 
індеттен құтқарар вакцина та-
былды!» деп жар салды. Жұрт 
жалған ақпаратты жаппай тара-
тып, бір-бірінен сүйінші сұрап 

жатты. Бірақ ол кезде ДДСҰ 
C O V I D - 1 9  д е р т і н е  қ а р с ы 
бірде-бір вак цинаны тіркемеген 
болатын. 

Қазір Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымы зерттеудің барлық 
кезеңдерінен !ткен Pfi zer/Bion-
Tech, Moderna, Johnson & Johnson, 
AstraZeneca, қытайлық Sinovac 
(CoronaVac) және Sinopharm пре-
параттарын мақұлдады. Соңғы 
екеуі бірнеше ай бойы Қазақстанда 
қолданылды. Бұл ретте ҚХР-дың 
Sinopharm компаниясы жасаған, 
бірақ БАK-де Hayat-Vax сауда 
атауымен !ндірілген вакцинасы 
қолданылды. Міне, дайын вак-
цина бар, оны мемлекет халыққа 
қамқорлығы ретінде тегін салып 

жатыр. Ендеше халық неге тегіс 
егілмейді? Былтыр жоқ вакцинаға 
жүрегі жарыла қуанған жұртшы-
лық биыл қолда бар вакцинадан 
неге теріс айналды? 

Расында, к!птеген қазақстан-
дық КВИ-ге қарсы вакцинаны 
сал ғызғысы келмейді және соған 
міндеттеуге түбегейлі қарсы. 
Себебі неде? Осындай адамдардың 
пікірін біліп, дәйектемелеріне 
құлақ түрдік. Бұл жерде кез келген 
вакцинаға қар сы адамдардың 
уағызды қызу жүр гізіп жатқанын 
жасыруға бол майды. Қоғамның 
бір б!лігі үшін солардың с!зі 
!тімді, дәйегі на ным ды.

(Жалғасы 5-бетте)
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Антиваксерлер неден 
адасады?

Ауыр індетке шалды��андар саны ана��рлым артып, аурухана т�сегіне та�ыл�андар к�н 
са нап к�бейіп барады. Дәрігерлер дельта штамны� алды��ы вирус�а �ара�анда бірнеше есе 
�ауіп ті екенін айтып дабыл �а�ады. "кімет �ауіпсіздікті са�тап, карантин талаптарын ба рын ша 
орындау�а ша�ырады. %кінішке �арай індет дендеп кетпесін десек те, дельта штамы елді� 
барлы� айма�ына таралып �лгерді. Білдірмей келетін б�л ауруды ж��тыру �аупі де жо�ары. 

(аза�стан әскери 
ре зерв �ызметіне т�бе-
гейлі �згеріс енгізуге 
бе кінді. Шілдені� орта-
сында «Ашы� норма-
тив тік-�� �ы� ты� ак-
тілер» пор талына жа-
риялан�ан ��жат тан 
соны ��ты�. Ша масы, 
к�р ші-�о ла� мен �анша 
тату мыз де генмен де 
�уатты ар мия �стап, ел 
басына к�н туа �алса, 
сап�а т�рар ер лер  ді� 
санын кемітпеуді ат�а-
мі нер лер жан-жа� ты 
ойлас тыр�ан сы�ай лы. 

(азір елімізде ауыл шаруашылы�ы саласында�ы табыс орташа айлы�ты� жартысына 
да жетпейді екен. (ымбатшылы� �ысып, агросекторды� «тамырына �ан ж�гірмей» т�р�ан 
кезде б�л мәселе де жы�ыл�ан �стіне ж�дыры� болып отыр. 

Ж а п о н и я  а с т а н а с ы 
Токиода XXXII жаз�ы Олим-
пиада ойын дарыны� сал та-
натты ашылу рәсімі �тті. Е� 
�кініштісі, б�л сәт  ті жан-
к�йер лер ала�да оты  рып 
к�ре алмады. Теле к�рер -
мендер ту алып шы�у сәтін, 
от  шашу және ашылу сал-
тана ты ны� �зге де ба�дар-
лама ларын теледидардан 
тама шалады. 

Дельта вирус дендеп барады

Резервтік қызмет 
армияға не береді?

Ауыл халқының табысы азайды

Токио Олимпиадасында 
кімдерге үміт артамыз?

Вакцина�а �арсы 
адам дар �зімен �оса 
�з ге лерді де жа�ылыс-
ты рып ж�ргені туралы 
жиі айтылады. Сонымен 
бір ге билік тарапынан 
анти вак серлерді� бай-
лам дарын дәйекті т�рде 
жо� �а шы�ару жа�ы 
кем    шін со�уда. Сал да-
ры нан елімізде екпеге 
�ар сы адамдар саны 
к�рт �сіп кетті. Осы 
орай   да біз ан ти ваксер-
лер айтып ж�рген «дә-
лел  демелер ді�» т�п-
т�ркініне ��іліп, шын-
�тірігін ай�ындау�а та-
лаптанды�. 

Мемлекет басшысы Индустрия және инфрақұрылымдық даму министрі Бейбіт Атамқұловтың есебін 
тыңдады. Бұл туралы Президенттің баспас7з хатшысы Берік Уәли  Facebook-те жазды. 
Президент Қасым-Жомарт Тоқаевқа мемлекеттік бағдарламалардың жүзеге асырылу барысы мен 

Индустрия және инфрақұрылымдық даму министрлігінің биылғы жартыжылдықтағы жұмыстарының 
негізгі бағыттары туралы баяндалды. 

Министр Бейбіт Атамқұлов !ңдеу !неркәсібінің дамуы ж!нінде егжей-тегжейлі есеп берді. Оның 
айтуынша, жыл басынан бергі !сім к!рсеткіші 5,6 пайызға, соның ішінде, фармацевтика 31 пайызға, 
машина жасау саласы 22 пайызға, химия 2,8 пайызға және металлургия 0,8 пайызға артқан. 

Бұдан б!лек жыл соңына дейін қасымша 126-дан астам жоба іске қосылады. Бұл жобаларға 1,1 трил-
лион теңге к!лемінде инвестиция салынған. 

Мемлекет басшысына «Нұрлы жол» бағдарламасы аясында жыл басынан бері ұзындығы 2,2 мың 
шақырым автомобиль жолдары пайдалануға берілгені ж!нінде баяндалды. Транзиттік жүк тасымалы 
артып келеді, соның ішінде Қытай – Еуропа – Қытай бағыты бойынша бұл к!рсеткіш 59 пайызға !скен. 

«Нұрлы жер» бағдарламасы бойынша бүгінде 6,6 миллион шаршы метр тұрғын үй пайдалануға беріл-
ген. Жыл соңына дейін бұл к!рсеткішті 17 миллион шаршы метрге дейін жеткізу жоспарланып отыр. 

Kңгімелесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев ведомство жұмысының негізгі бағыттары бойынша 
тапсырма берді. Мемлекет басшысы жергілікті қатынас жолдарын дамыту және қайта ж!ндеу жұмыста-
рын, сондай-ақ жалға берілетін тұрғын үйлердің құрылысын маңызды міндеттер ретінде атап !тті.

Жол сапасын жақсарту – маңызды міндет
 Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 25 шілде күні 7тетін  ауыл әкімдерін тікелей сайлау науқа-

нында дауыс берушілерді белсенді болуға шақырды. Ол бұл туралы  Twitter-де  жазды. 

«25 шілде күні Қазақстанда алғаш рет ауыл әкімдерінің тікелей сайлауы !теді. Бұл оқиға саяси жаңғы-
рудың жаңа кезеңін білдіреді. Сайлаушыларды белсенді дауыс беруге шақырамын. Халықтың мүддесі 
үшін барлық қажетті !згерістерді жүзеге асыру керек», – деп жазды Президент.

Сайлауда белсенді болуға шақырды

БАСПАНАҒА 
З@РУ ЖАСТАР КAП...

Отырыста күн тәртібіндегі 
жас тарды тұрғын үймен қамтама-
сыз ету шаралары жайлы мәселе 
к! терілді. Сонымен қатар облыс-
тық жастар ресурстық орталықта-
рының қызметі туралы да айтыл-
ды. 1 шілдедегі деректерге сүйен-
сек, облыста үй кезегінде тұрған 
түрлі санаттағы жастардың саны 

8 мыңнан асады. Олардың дені – 
Қарағанды, Теміртау, Жезқазған, 
Сәтбаев қалалары мен Абай, 
Осакаров аудандарында. Кейінгі 
үш жылдың ішінде әлеуметтік 
осал топтардағы 559 жас баспаналы 
болды. Биыл облыста әлеуметтік 
әлсіз топтағы азаматтарға 1 099 
жалдамалы пәтер, үй кезегінде 
тұрғандарға 478 несиелік тұрғын 
үй пайдалануға берілмек. 

– Атаулы к!мекке мұқтаж 
жан   дар дың ішінде жетім және ата-
ана қамқорлығынсыз қалған жас-
тарды жеке қарастырған ж!н. Осы 
санатта облыс бойынша кезекте 
тұрғандардың жалпы саны – 7 118. 
Олардың негізгі б!лігі – Қара ған-
ды, Теміртау, Жезқазған, Шах-
тинск қалалары мен Осакаров 
ау  данында. 

(Жалғасы 7-бетте)

Келешек кілті – жастарда
Жастар – мемлекетті� болаша�ы. Жастар – елімізді� іргесі. Олар�а �андай �олдау к�р сет сек 

те, арты� болмайды. 5сіресе, "кіметті� �олдауы керек. Б�гінде жастар�а арнал�ан ба�  дар-
ламалар мен жобалар жо� емес, бар. Сонымен �атар жастарды� басты мәселесі – бас пана. 
Осы және бас�а да мәселелер ж�нінде облыс әкімдігі жанында�ы Жастар ісі ж�нінде ке-
�ес ті� отырысы �тті. Ке�еске �ала әкімдері мен �алалы� жастар ресурсты� орталы�-
тарыны� жетекшілері �атысты.
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Алматыда	ы 
�рлы әс керлері �скери 
институтыны� курсанты саба кезінде  жара-
ланады. Б�л апаратты 
ор 	аныс министр-
лігіні� бас пас�з ызметі растады.

«�леуметтік желілер мен мес сенджерлерде тарап 
жатқан ақпаратқа байланысты  Қорғаныс министрлігі 
хабарлайды. 2021 жылғы 20 шілдеде Құрлық әс-
керлерінің �скери институтында диверсияға қарсы 
қауіпсіздік сабақтары барысында курсант тар дың бірі 
қаруды қолдану кезінде қауіпсіздік шараларын бұзу 

себебінен автоматтан оқ атылды. Оқ басқа курсанттың 
аяғына тиген» делінген Қорғаныс министрлігінің 
хабарламасында.

Ведомство мәліметінше, зардап шегуші жедел 
түрде Алматы қала сы ның әскери клиникалық гос-
питаліне жеткізілген. Онда оған медициналық к(мек 
к(рсетіліп жатыр.

«Курсанттың денсаулығына ешқандай қауіп жоқ. 
Ата-анасына хабарланды. Қазір факт бойынша тексеру 
жүргізіліп жатыр» делінген хабарламада.

М.БАҚЫТЖАН

Әскери институт 
курсанты жараланды

Жыл басынан бері 34 мың бала 
коронавируспен ауырған

Дәрігерлер жәрдемақысын 
иемденгендер сотталды


уа�шылыты� салдары мен 
зардабы әлі де сейілген жо. Ж�т 
болды дегеннен Ма�	ыстау мен 
Арал	а мал азы	ын ж�нелтіп, к�мек 
к�рсеткен к�п адам табылды. Ал ол 
жемш�пті� халыа әділ тара-
тыл	аны ажет. Я	ни, «олдан кел-
се, онышынан басар» алыпсатар-
лар елге келген ш�пті орта жолдан 
иемденіп, ымбат ба	а	а сатуы 
м'мкін. М�ндай келе�сіз жайтты� 
к�біне беті ашылмай, т�шымды де-
ректер де таба алмайтынымыз рас. 

               

 Мадияр  ТӨЛЕУ

БАҒА БАҚЫЛАУДЫ ҚАЖЕТ ЕТЕДІ 
�уелде маусым айының соңында 

Маңғыстау (ңіріне ш(п жеткізіле бастағанда 
жергілікті тұрғындар сол мал азығының 
дұрыс таратылып, ортаға делдалдар түсіп 
кетпейтініне күмән барын жасырмаған 
болатын. Жуырда әлеуметтік желіде 
халыққа деп алып келген ш(пті «қымбат 
к(лік мінген байлар тасып жатқаны» жайлы 
бейнежазба тарады. Дегенмен жұт малы 
к(пті де, малы азды да аямағанын білеміз. 
Сондықтан әркімнің к(мектен алар үлесі 
бары анық. �йтсе де, бұл жерде алып-

сатарлардың үлесі болмағаны ж(н. 
Маңғыстау тұрғындарының бірнешеуіне 
хабарласып, осындай келеңсіз мәселелер 
бар-жоғын сұраған едік. Олар алғашқыда 
санаулы оқиғаны естігенімен, қазір еш бас-

сыздықты к(рмегендерін айтты. Дегенмен 
бір мәселе бар.  Ол – жемш(птің 
бағасы. 

М а ң ғ ы с т ау  о б л ы с ы н ы ң  Ау ы л 
шаруашылығы басқармасының шілде 

айының басында келтірген деректеріне 
қарасақ, (ңірде бір рулон (орам) ш(п 12-
17 мың аралығында сатылып жатыр екен. 
Бірақ бұл бағаның (зі (зге (ңірлермен 
салыстырғанда 2-3 есе қымбат. Жол 
шығыны мен жеткізуін есепке алғанның 
(зінде, құнның еселеп шарықтауы бір 
шикіліктің барын к(рсетеді. Тапшылық 
к(ріп отырған мекен екенін ескеріп, 
бәзбіреулер бағаны қолдан к(тергені 
анық. Айдың басында белсенділер Ауыл 
шаруашылығы басқармасынан «шекті 
баға белгілеп, барлық жерді бақылауға 
алуды» сұраған еді. Бірақ басқарма шекті 
баға белгілеуге қауқарсыздық таныт-
қандай. Себебі жауап болмады. Ал мал 
азығын сататындар бағаны қалағанынша 
к(теруге мүдделі бола бермек.    

АРАЛДА АЗҒАН МАЛ К�П
Т(рт түлікке азық таппай, қуаң-

шылықтан 500-ден астам малы қырылған 
Қызылорда облысы Арал ауданында 
т(тенше жағдай жарияланғанын білеміз. 
Ал әкімдік (кілдері аштықтан қырылған 
малға бір тиын да (темақы т(лемейтін 
болды. Жалпы, облыста биыл жемш(птің 
тым қымбаттауы, одан қалды мал азығына 
б(лінетін субсидияны алудың қиындығы 
малшыларды әбден тығырыққа тіреген 
тәрізді. Аштықтан малымыз (ліп жатыр 
деп ашынған шаруалар облыс әкімінен де 
бірнеше рет к(мек сұрады. Бірақ бірнеше 
ауданнан облыс әкімдігіне базынасын 
айтқан малшылардың сауалы жауапсыз 
қалып жатқандай. Шаруалар биыл 

жемш(птің бірден 2 есе қымбаттауына 
наразы. Тіпті, Арал ауданындағыдай 
қуаңшылық болмаса да, малдарының 
аштықтан бұратылып (ліп жатқанын 
айтқан. Мемлекет беретін субсидия да 
дұрыс б(лінбей, к(пшілікті әбден әбігерге 
салған. Аймақтағы жауаптылар 400 
миллион теңгедей былтырдан қалған мал 
азығының қаражаты әлі т(ленбей 
тұрғанын растайды. Ал оны т(леу айналып 
келгенде Ауыл шаруашылығы министр-
лігінің пәрменімен жүзеге асады. Демек, 
министрлік ісінің де шикілігі бар. 

Қазір Аралда жемш(п таппай, 
қуаңшылықтан малдары қырылып, 
Ақт(бе облысына к(шіп кетіп жатқандар 
бар екен. �кімдік т(тенше жағдай арқылы 
к(мілген су арналары мен ұңғымаларды 
ашуды жоспарлап отыр. Жемш(п таситын 
к(ліктердің жанармайына қаражат 
қарастырмақ. Айтпақшы, құрғақшы-
лықтан зардап шеккен халық үшін деп 
«Болат >темұратов қоры» 213 миллион 
теңге б(лген. Бірақ әкімдік осы ақшаны 
халыққа үлестірмей, арнайы техника мен 
су ұңғымаларын қазамыз деп отыр. 
�кімдіктің бұл ісі құптарлық-ақ. Дегенмен 
малы әлі де қырылып жатқан халықты 
ескерусіз қалдырғаны түсініксіз.

Ал жұтқа байланысты жарияланған 
т(тенше жағдайдың қашанға дейін 
созылатыны әзір белгісіз. Бірақ қуаң-
шылықтың зардабы биыл бітпейтіндей. 
Келесі жылы да малшылар әбігерге түсуі 
мүмкін. Жағдайдың әлі оңалмай жатқа-
нына қарап, осындай байлам жасадық.

Қуаңшылықтан қысылғандарға 
КӨМЕК ТОЛЫҚ ЖЕТТІ МЕ?

Жапонияны� Токио ала-
сында XXXII жаз	ы Олимпиа-
да ойындарыны� алауы 
жа	ылды. Олимпиада алауын 
жа	у �рметіне жапон тен-
нисшісі Наоми Осака ие бол-
ды.

Салтанатты рәсім Жапония-
ның 68 мың адам сыятын Ұлттық 
ста дионында (ткізілді. Дүбірлі 
дода 23 шілдеде басталып, 8 та-
мызда мәресіне жетеді.Айта кет-
сек, Олимпиада 2020 жылы осы 
уақыт аралығында (ткізілуі тиіс 
болатын. �лемді жайлаған коро-
на вирус панде миясына байла-
нысты ол бір жылға кейінге ше-

герілді.  Ал  дын ала мәлімет 
бойынша, айтулы аламанға жұмыр 
жер бетіндегі 206 мемлекеттен 11 
мыңнан астам спортшы қатысады 
деп күтілуде. Жарысқа қатысу-
шылардың тең жартысына жуығы 
әйелдер болмақ.Биыл дүбірлі 
додада 33 спорт түрінен 339 медаль 
жиын тығы сарапқа салынады. 
Олим  пиада бағдарламасына бейс-
бол/софтбол, каратэ, серфинг, 
спорт тық құзға (рмелеу және 
скейт бординг секілді спорттың 
бес түрі енгізілген.Олим пиаданың 
ашылу салтанатына 950 ресми 
тұлға қатысты. Олардың арасында 
15 мемлекет пен халықаралық 
ұйым басшылары бар. Дегенмен 
қатерлі індеттен сақтық шара-

ларына байланысты стадионға 
жан күйер лер жіберілген жоқ.Был-
 тыр Токио Олимпиадасының 
бойтұмары ретінде Мирайтова 
және Сомэйти бекітілген еді. 
Жапон тілінен тәржімалағанда 
Мирайтова «бола шақ» және 
«мәңгілік» с(здерінен құралған. 
Бұл болашаққа қадам басып, 
әлемдегі барша халықтың жүрегіне 
мәңгілік сенім орнату деген ойды 
білдіреді. Ал Сомэйти гүлдеген 
сакураның сортынан туындаған 
с(з. Ол қиындыққа мойымай, 
шекараларды бұзып (тетін пара-
лимпиадашылардың басты бой-
тұмары болмақ.

А.ЖҰМАШ

Агенттіктің хабарлауынша, 
Жуалы аудандық орталық ауру-
ханасы бас дәрігерінің орын-
басары Байт(реев пен әкімшілік 
б(лімінің бастығы Оманов т(рт 
жылға бас бостандығынан айы-
рылды. Ауру хананың кассир-есеп-
шісі де 3 жыл 6 айға сотталды. 

«Байт(реевке  әкімшілік 
б(лімі нің бастығы Х.Оманов пен 
кассир-бухгалтерЕ.Мыр за  -
лиеваның қатысуымен алдау және 
сенімді теріс пайдалану арқылы 
заңсыз ақша иемденді деген күдік 
келтірілді. Олар осы аурухананың 
22 қыз меткеріне тиесілі, эпи-

демио логия лық шараларға қатыс-
қаны үшін т(ленген 2 миллион 
711 мың теңге болатын қаржыны 
иемденген» делін ген хабарлама-
да. 

Айта кетейік, 1 қазаннан 
бастап коронавируспен күресте 
эпи демия ға қарсы шараларға 
қатысатын медицина саласы 
қызметкерлеріне жәрдемақы беру 
тоқтатылады.

Мейірім ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Жамбыл облысы Жуалы ауданыны� аурухана басшылы	ы 
коронавируспен к'рескені 'шін 22 медицина ызметкеріне 
б�лінген 2 миллион 711 мы� те�ге жәрдемаыны иемденгені 
'шін сотталды. Б�л туралы Сыбайлас жеморлыа арсы 
іс-имыл агенттігіні� баспас�з ызметі хабарлады.

XXXII жазғы Олимпиада 
ойындары ресми түрде 
басталды


азастанда жыл басы-
нан бері 34 мы� бала коро-
навирус ж�тырды. Т�ртеуі-
ні� жа	 дайы ауыр. Б�л тура-
лы Ден саулы сатау вице-
министрі Ажар 8иният мә-
лім деді.

«Бүгінде 558 бала ста-
ционарда ем алып жатыр. КВИ-
мен 13 нә рес те емделіп жатыр. 
Жыл басынан бері  вирус 
жұқтырғандар саны (сті. Кейінгі 
айларда 4,5 есе к(бейді», – дейді 
Ажар Ғиният.

Оның айтуынша, еліміз 
бойын ша т(рт бала ауыр халде 
жатыр. Олар Нұр-Сұлтанда, 
Ақмола,  Қы зыл орда және 
Жамбыл облысында тіркелді.

Ал жыл басынан бері СҚО 
мен Нұр-Сұлтанда екі бала 
қайтыс болды.

М.ҚАЙРАТҚЫЗЫ



Аймақтық индикатордан т�-
мен к�рсеткішті  7  аудан – 
Целино град, Біржан сал, Зеренді, 
Бұлан ды, Бурабай, Шортанды 
және облыс орталығы К�кшетау 
қаласы к�рсетіп отыр. Сонымен 
қатар партияның «Жол картасын-
да» к�рсетілген меже бойынша 
қай тарымсыз грант 800 адамға 
бе рілуі  керек.  Ал жоспарды 
орын дау үшін Еңбек және ха-
лықты әлеуметтік қорғау ми-
нистрлігіне 163,4 млн теңге сома-
сына қосым ша бюд жеттік �тінім 
жасалған. 

Ақмола облыстық Жұмыспен 
қамту және әлеуметтік бағдар ла-
маларды үйлестіру басқар ма-
сының жетекшісі Дина Ахмет жа-
нованың айтуынша, «Бастау 
бизнес» курсынан �ткен жастар-

дың ішінде шағын несие алған 
жастардың үлесі әзірге 30 пайыз 
болып отыр. 

Мәселен, жыл басынан жалпы 
сомасы 1169,5 млн теңге к�лемін-
дегі шағын несиені 247 азамат 
алған. Жоспарланған 354 микроне-
сиенің 54-ін жастар алуы тиіс. Ал 
әзірге 13 ауданнан 20 жас жеке 
кәсіппен айналысу мақсатында 
шағын несие алған. Бірақ нәтижесі 
жаман емес. 262 жаңа жұмыс орны 
ашылған, оның 80%-дан астамы 
ауылда. 

Биыл «Бастау бизнес» жоба-
сының түлектеріне шағын несие 
беру үшін 386 жобаға 1 543 млн 
теңге б�лінді. =ңірдегі эпиде мио-
логиялық ахуалға байланысты 
оқыту қашықтан Atameken Acad-
emy онлайн платформасы арқылы 

жүзеге асырылып жатыр. Биылғы 
жоспар бойынша «Бастау бизнес» 
бағдарламасы аясында 1 300 адам 
оқытулы тиіс. Қолдарына серти-
фикат алғандардың 151-і 101,7 
млн теңгеге �з жобаларын іске 
асырды. 

Айта кетейік, биыл «Бастау 
биз нес» жобасына қатысуға Егін-
дік�л мен Қорғалжын және Жар-
қайың аудандарынан �тінімдер аз 
түскен. Оған шалғай аудандарда 
ға ламтор желісінің нашар болуы 
бірден-бір себеп болғанын айтты 
бағдарлама үйлестірушісі. =йткені 
оқыту курсы онлайн режимде �тіп 
жатыр. Жиын соңында �ңірлік 
кәсіпкерлер палатасының жетек-
шісі Ерғанат Мұсылманбек бұл 
бағытта партияның қолдауы қажет 
екенін жеткізді.

Ауыл әкімдерінің сайлауына 
«Nur Otan» партиясынан 584 кан-
дидат қатысып отырғаны белгілі. 
Кеше үгіт-насихат жұмыстары 
аяқ талды. Оның аясында 45 мың-
нан астам іс-шара �ткізіліп, 228 
мыңнан астам үгіт материалы тара-
тылды. Жалпы, 1,2 млн сайлаушы 
қамтылды.

 «Елімізде алғаш рет �ткізіліп 
отырған ауыл әкімдерінің тікелей 
сайлауына деген халықтың к�з-
қарасы оң. Азаматтардың қызығу-
шы лығы жоғары екенін байқап 
отырымыз», – деді кеңес т�рағасы, 
Мәжіліс депутаты Айдос Сарым.

=з кезегінде Ұлттық экономика 
вице-министрі Eлібек Қуантыров 
жергілікті �зін-�зі басқаруды да-
мытуға сайлаудан �зге, 2025 жыл ға 
дейін жүргізілетін мемле кеттік 
басқару және жергілікті �зін-�зі 
басқару деңгейлері ара сын дағы 
�кілеттіктерді орталық сыздандыру 
ықпал ететінін атап �тті.

«Жергілікті �зін-�зі басқару 
институтының әлеуетін ескере 
отырып, «Жергілікті �зін-�зі бас-
қару туралы» заң жобасындағы 
б�лімдердің бірі – қоғамдық орын-
дарды абаттандыру және сыртқы 
безендіру, к�рме-жәрмеңкелік 
қызметті ұйымдастыру, қабірлерге 
арналған жер учаскелерін есепке 
алу және тіркеу, коммуналдық 

қалдықтарды б�лек жинауды 
ұйымдастыру мәселелерін шешу 
ж�ніндегі қызметтерді аудандық 
д е ң г е й д е н  ау ы л  д е ң г е й і н е 
беру», – деді Eлібек Қуантыров.

Сондай-ақ кеңес мүшелері 
Мем лекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың әкімшілік 
әді лет жүйесін енгізу туралы тап-
сыр масын орындау барысын тал-
қылады. 

Жоғарғы Соттың әкімшілік 
істер ж�ніндегі Сот алқасының 
судьясы Аслан Түкиев айтып 
�ткендей, барлық 17 �ңірде және 
Қаскелең, Семей, Жезқазған, 
Екібастұз қалаларында мамандан-
дырылған ауданаралық әкімшілік 
соттар (МАEС) �з жұмысын 
бастады. Ол жаңа сот органының 
басты ерекшелігін түсіндірді. 

«Азаматтық процестен айыр-
машылығы, к�біне жауапкер мем-
лекеттік орган болатын әкімшілік 
процестерде талапкер жағы әлсіз. 
Сондықтан әкімшілік соттарда 
судьяға мемлекеттік органмен дау 
кезінде талапкерге к�мектесуге 
ресми түрде рұқсат етілген. Мә-
селен, судья талап қоюшымен 
бірге талап-арыз жазады. Қажет 
болған жағдайда, егер талапкердің 
�зі объективті себептермен оларды 
ұсына алмаса, дәлелдемелер жи-
науға к�мектеседі. Ал дәлелдеу 

ауырт палығы толығымен жауап-
кердің жағына жүктелген», – деді 
Аслан Түкиев.

Сондай-ақ Жоғарғы Соттың 
судьясы 1  шілдеден бастап 
МАEС-ке 1181 талап-арыз түс ке-
нін, оның ба сым б�лігі жер, салық 
мәсе лелеріне, мемлекеттік сатып 
алу ларға және сот орындаушы ла-
рының әрекеттеріне қатысты 
екенін айтты. 

Сонымен қатар кеңес мүшелері 
жұмысшылардың кейбір санат-
тарына жеткілікті деңгейде к�ңіл 
б�лінбейтінін алға тартты. Кеңес 
т�рағасы Айдос Сарым оқу орын-
дарының әкімшілік қызметші-
леріне қатысты мәселені к�терді.

«Педагог мәртебесі туралы» 
заң қабылданғаннан кейін мұ-
ғалім дердің еңбек және әлеуметтік 
жағдайлары айтарлықтай жақ-
сарды. Алайда мектептерде білім 
оша ғының �міріне тікелей ара-
ласатын, бірақ �гейдің күйін кешіп 
отырған жұмысшылар бар», – деді 
ол.

Осыған байланысты Айдос 
Сарым заңнамада маңызды мем-
лекеттік қызмет атқаратын, бірақ 
мемлекеттік бағдарламаларға қа-
тыса алмайтын коммуналдық 
қызметшілер мәртебесін бекітуді 
ұсынды.

«Бір ғана Алматының �зінде 
ешқандай мәртебесі жоқ 10 мыңға 
жуық адам бар. Олар қалалық су 
арнасының, энергосбыт және т.б. 
қызметкерлері. Мысалы, олар 
жеңілдетілген ипотека алу үшін 
«Отбасы банк» бағдарламаларына 
қатыса алмайды. Бұл жерде ор-
талық және жергілікті атқарушы 
органдар тиісті ұсыныстар енгізуі 
керек», – деді ол.

Отырыс қорытындысы бо-
йынша кеңес мүшелері мемлекет-
тік органдарға бірқатар ұсыным 
әзірледі. Олардың ішінде заңна-
мада коммуналдық қызметшілер 
мәртебесін бекіту, «Халық үніне 
құлақ асатын мемлекет» тұжырым-
дамасын орындау бойынша мем-
лекеттік органдардың ауқымды 
рейтингін енгізу және мемлекеттік 
қызметшілерді оқытуда азаматтық 
қоғамның әлеуетін пайдалану.

Ерке ЕРҚОҢЫР
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Дайындаған �білмансұр ЖАСАН

«Nur Otan» партиясы Жам-
был облысты� филиалыны� 
Партиялы� ба�ылау комис-
сия сы мен партия жанынан 
�� рыл�ан Ж�мыспен �амту 
және әлеуметтік осал топтар-
ды �олдау ж�ніндегі ке�ес 
м� ше лері Сарысу ауданын да-
�ы бір�атар мемлекеттік ме-
кемеде болып, зерделеу 
ж�мыстарын ж�ргізді. 

Аталған іс-шара «Еңбек» нәти-
желі жұмыспен қамтуды және 
жаппай кәсіпкерлікті дамытудың 
2016-2021 жылдарға арналған мем-
лекеттік бағдарламасы мен пар-
тияның Сайлауалды бағдарла масын 

іске асыру Жол карта сындағы 
«Ерекше қажеттіліктері бар адам-
дар ды қолдау» тармағы ның ауданда 
орындалу барысымен танысу 
мақсатында ұйымдас ты рылды. 

Жалпы, Сарысуда 300-ге жуық 
тұрғын қайтарымсыз грант иегері 
атанып, бүгінде кәсібін д�ңгелетіп 
келеді. Зерделеу барысында жұ-
мыс шы топ грант иелерімен кез-
десіп, жұмыстарымен танысты. 
Жобалардың басым б�лігі мал 
ша  руашылығын дамытуға бағыт-
тал  ған. Кәсіпкерлер бүгінде мүйіз-
ді ірі қара, ұсақ мал мен жылқы 
�сіріп, мал басын к�бейтіп жатыр. 
Сондай-ақ грант алып, тігін және 
кондитерлік цех ашқандар да бар. 

Мем лекет тарапынан мұндай қол-
дауға ие болған азаматтар алғысын 
жеткізді. 

Бұдан б�лек, жұмысшы топ 
Сарысу ауданы мен Жаңатас қа-
ласы әкімдігінің және Халыққа 
қызмет к�рсету орталығының 
мүм кіндігі шектеулі жандарға қол-
жетімділігін зерделеді. 

Комиссия мүшелері алдымен 
әкімдікте болып, ғимараттың 
75%-ы ғана талапқа сай келетінін 
анық   тады. Мәселен, пандустар та-
лапқа сәйкес болғанымен, дәрет-
ха на мен к�лік тұрағы стандартқа 
сай кел мейді. Ал аудандық Халыққа 
қыз мет к�рсету орталығы ғимара-
тын да ерекше жандарға қолайлы 
жағдай толық жасалмаған. Ондағы 
пандус жанына қоңырау белгісі 
қойылма ған және баспалдақта 
сары жолақ тар жоқ. Сондай-ақ 
мекемеге кіре берісте «Зағип жаяу 
жүру ші лер» жол белгілері орна-
тылмаған. 

Зерделеу соңында жұмысшы 
топ мүшелері мекеме басшыларына 
кемшіліктер бойынша тиісті жұ-
мыс жүргізіп, олқылықтың орнын 
толтыру қажет екенін айтты. Мүм-
кіндігі шектеулі жандарға ке дер гі-
сіз орта қалыптастыру ба ғытын да-
ғы партиялық рейд жұ мыстары 
одан әрі жалғасатын болады.

Бүгінде қоқысты б�лектеп 
жинау мәселесі «Радуга» ЖШС-
нің к�мегімен шешімін тауып 
жатыр. Кәсіпорын тұрғындар 
қоқыс тастайтын орындарға 1 120 
контейнер және мекемелер мен 
ұйымдарға қағаз қалдықтарына 
арналған 800 экобокс орнатқан. 

Жауапкершілігі шектеулі се рік-
тестік қалдықтарды түр-түрі бо-
йынша сұрыптап, қайта �ң делген 
полимерден халық тұтынатын 
тауарлар �ндіреді. Бұған қоса 
қайталама шикізат қабылдайтын 
сегіз стационарлық және бір мо-
бильдік қосын ұйымдастырылған. 

Пайдаланылған сынапты 
шам    дар ды лақтыру үшін Петро-
павлда – 30, облыс аудандарында 
49 контейнер бар. =ңірде қоқыс 
жинау, сұрыптау, �ңдеу және жою 
жұмысымен 20 кәсіпорын ай-
налысады. Соның ішінде 11 кә сіп-
орын қатты тұрмыстық қал дық-
тар ды қайта �ңдеумен, 9-ы �нер-
кәсіп тік және медициналық қал-
дықтарды жоюмен шұғыл данады. 

Отырыс барысында айтыл-
ғандай, биыл «Қызылжар Таза-
лық» ЖШС-не қарасты Петро-
павл полигонында қоқыс сұрып-
тау қолға алынды. Eзірге оның 
қуаттылығы шамалы – жылына 30 
мың тоннаға дейін. Сұрып талған 
қайталама шикізат «ЛС Петропав-
ловск» ЖШС-не қайта �ңдеуге 
тапсырылады. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Мемлекеттік мекемелер  
партия бақылауында

Қоқысты сұрыптау да маңызды
Солт�стік $аза�стан облысында биыл�ы бірінші жартыжылды�та �атты т�рмысты� �ал-

ды�тарды �айта ��деу мен жою �лесі 14,2 пайыз�а жетті. Осы және ��ірдегі ауаны� 
ластануына �атысты мәселелер «Nur Otan»  партиясы жанында�ы �о�амды� экологиялы� 
ке�ес отырысында тал�ы�а салынды.

Партияның баспас�з қызме-
тінің ақпараты бойынша, соңғы 2 
жылда жарты миллионнан астам 
�тініш қабылданған, олардың 
74%-ы интернет арқылы түскен.

=ткен жылдың соңында он-
лайн режимде �ткен қабылдаулар-
дың бірінде «Nur Otan» партиясы 
Т�рағасының Бірінші орынбасары 
Бауыржан Байбек Ақт�бе об-
лысының 24 жастағы тұрғыны 
Айбек Қосмағамбетовтің �тінішін 
қарады. Қобда ауданының Тал ды-
сай ауылының тұрғыны сол кезде 
елді мекенде жолдың жоғын ай-
тып, шағымданған болатын. 

Бауыржан Байбек �з кезегінде 
Айбек Қосмағамбетовке депутат-
тар таяу уақытта �тетін сессияда 
ел ді мекендегі жолды ж�ндеуге 
қ а ра жат б�лу мәселесін қарай ты-
нын айтқан еді. 

Партияның баспас�з қызме-
тінің мәліметі бойынша, «Nur 
Otan» партиясы Ақт�бе облыстық 

фракциясының депутаттары 
�тінішті қарағаннан кейін биыл 
ауылдағы жалпы ұзындығы 2,6 км 
болатын екі жолға орташа ж�ндеу 
жүргізілді. E.Молдағұлова атын-
дағы к�шені ж�ндеуге облыстық 
бюджеттен 65,5 млн теңге, ал Абат 
Байтақ к�шесіне 140,2 млн теңге 
б�лінді. Бүгінде асфальт т�сеу және 
жүргіншілер жолдарын жай лас-
тыру жұмыстары атқарылып 
жатыр. 

Сонымен қатар партияның 
баспас�з қызметі азаматтарды 
қоғамдық қабылдау барысында оң 
шешімін тапқан басқа да бірқатар 
мәселелерді мысалға келтірді. 

Мәселен, «Nur Otan»-ның 
елор  далық филиалына «Қаза қ-
ауыл» шағынауданының тұрғыны 
газдандыру мәселесін шешу ту-
ралы �тінішпен хабарласқан. 
=йткені әуел баста осы ауылдың 
150 үйі газ желісін тарту жобасына 
кірмей қалған. Елорданы және ел 

�ңірлерін газдандырудың ауқым-
ды жобасына Елбасы, Тұңғыш 
П р е  з и  д е н т  Н ұ р с ұ л т а н 
Назарбаевтың �зі бастамашы бол-
ғанын ескере оты рып, партиялық 
бақылау комис сиясы Нұр-Сұлтан 
қаласының Отын-энергетикалық 
кешені  және  коммуналдық 
шаруашылық бас қармасының 
басшысы Т�леген Құлұшевпен 
тұрғындардың кез десуін ұйым-
дастырды. Кездесу қо рытындысы 
бойынша жергілікті басқару ор-
гандарының �кілдері тұрғындарды 
«Қазақауыл» шағы науданын 
газбен қамту желісін тарту үшін 
жобалық-сметалық құ жаттама 
әзірленетінін, ал жұмыс биылғы 
т�ртінші тоқсанда баста латынын 
айтып сендірді. 

Батыс Қазақстан облысында 
нұротандықтар Орал қаласынан 
140 км қашықтықта орналасқан 
Сырым ауданының Жымпиты 
ауылы тұрғындарының к�лік 
мәселесін шешуге к�мектесті. 
Осыған орай партиялықтардың 
араласуымен Жымпиты – Орал 
ба ғытында тұрақты автобус қаты-
най бастады. Бұл ретте мүмкіндігі 
шектеулі, тұрмысы т�мен отбасы-
лардың балалары үшін жол жүру 
ақысы тегін болды. 

Маңғыстау облысының Жаңа-
�зен қаласындағы үйлердің бірінің 
тұрғындары жарты ғасырдан бері 
табиғи газ тартуды сұрап келеді. 
Ғимарат сонау 1965 жылы жатақ-
хана ретінде пайдалануға берілген, 
ал 90-жылдары тұрғындар пәтерін 
жекешелендіріп алған. Жоғары-
дағы мәселесін шешу үшін тұр-
ғындар «Nur Otan» партиясының 
жергілікті филиалының к�мегіне 
жүгінді. Нәтижесінде, қалалық 
бюджеттен қаражат б�лініп, тиісті 
жұмыс жүргізілді. Соның арқа сын-
да барлық пәтерге газ тартылды.

Жол жөнделіп, газ тартылды «Nur Otan» коммуналдық қызметшілерге 
МӘРТЕБЕ БЕРУДІ ҰСЫНДЫ

 Жастарды қолдау жалғасады

Жыл басынан бері «Nur Otan»-ны� �о�амды� �абылдау 
б�лмелерінде депутаттар, партия м�шелері – мемлекеттік 
органдарды� басшылары 14 мы�нан астам �абылдау �ткізіп, 
74 мы�нан астам �аза�станды�ты �абылдады. )тініштерді� 
96%-ы бойынша о� шешімге �ол жеткізіліп, консультативтік, 
�� �ы�ты� және бас�а да к�мек к�рсетілді. $ал�ан 4%-ы орын-
далып жатыр. 

«Nur Otan» партиясыны� А�мола облысты� филиалы жа нын да�ы жастарды �олдау бойынша 
$о�амды� ке�ес отырысы �тті. Онда «Nur Otan» партиясыны� сайлауалды ба�дарламасын ж� зеге 
асыруды� Жол картасына сәйкес «Е�бек» ба�дарламасы ая сында б�лінетін 519 грантты� 260-ы 
немесе 50%-ы жастар�а бе рілуі тиіс екені айтылды. Сондай-а� жиында б�гінде жыл басы нан 
б�лінген 260 грантты� 119-ын немесе 46%-ын жастар ал�аны бел гілі болды.

Мемлекеттік және жергілікті бас�аруды дамыту т�жырым-
дамасы, рәсімдік-процестік соттар ж�мысыны� басталуы, 
сон дай-а� ауыл әкімдерін сайлау. Осы және �зге де �зекті 
мә селелер «Nur Otan» партиясы жанында�ы Азаматты� �о�ам-
ды және мемлекеттік бас�аруды дамыту ж�ніндегі респуб-
ликалы� �о�амды� ке�ес отырысында тал�ыланды, – деп 
хабарлайды партияны� баспас�з �ызметі. 

«Nur Otan» партиясы Шым-
кент �алалы� филиалы жа-
нын да�ы айма�ты дамыту 
��ірлік �о�амды� ке�есіні� 
отырысы �тті. 

«Nur Otan» партиясы Шымкент 
қалалық филиалы ғимаратында 
�ткен мәжілістің күн тәртібінде 
пар тияның сайлауалды бағарла-
масы бойынша Шымкентте алдағы 
5 жылда атқарылатын жұмыстар 
бойынша әзірленген Жол карта-
сында к�рсетілген халықты ауыз-
сумен қамтамасыз ету бойынша 
атқарылған жұмыстар мен қабыл-
данған шешімдер талқыланды. Бұл 
бағытта қалалық Энергетика және 
коммуналдық шаруашалық бас-
қар масы басшысының міндетін 
атқарушы Абай Ашаевтың есебі 
тыңдалды. 

Жиынға кеңес мүшелерімен 
қатар «Nur Otan» партиясы 
Шым   кент қалалық филиалы т�-
ра ға сы ның орынбасары, фракция 
жетек шісі Бекайдар Т�легенов 
қатысты. 

Айта кетсек, «Nur Otan» пар-
тиясы Шымкент қалалық фи-
лиалы партияның «=згерістер 
жолы: әр азаматқа лайықты �мір!» 
атты сай лауалды бағдарламасына 
сәйкес алдағы 5 жылға жоспар лан-
ған жұмыстардың реті жазылған 
Жол картасын әзірлеген болатын. 
Аталған Жол картасында алдағы 5 
жылда тіршілік к�зін тасып ішетін 
42 мың тұрғыны бар 7 елді мекенде 
ауызсу мәселесін түпкілікті шешу 

мақсат етілген. Сонымен қатар 
суды шекті к�лемде ішіп отырған 
5 елді мекенде де бұл мәселеге 
нүкте қою жоспарланған. 

Жиын соңында «Nur Otan» 
пар  тиясы Шымкент қалалық фи-
лиалы жанындағы аймақты да мы-
ту �ңірлік қоғамдық кеңесі тиісті 
басқармаға партияның сайлауалды 
бағдарламасында к�р сетілген осы 
іс-шаралардың орын далуын бақы-
лауға алуды тапсырды.

Халықты ойландыратыны – 
ауызсу
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AI  YNQQӘЛЕУМЕТ

КЕҢ ДАЛАМЫЗ – ҚУАТТЫ, 
ИНФРАҚҰРЫЛЫМ – ҰЯТТЫ

БҰҰ дерегінше, Қазақстан «ауызша 
және материалдық емес мәдени мұра 
объектілерінің саны» бойынша жер-
жаһанда 16-орында, «дүниежүзілік 
мұраның табиғи объектілерінің саны» 
ж#нінен 32-орында, ал «дүниежүзілік 
мұраның мәдени объектілерінің санына» 
байланысты 62-орында тұр. Т#рткүл 
дүниеде қыдыратын елін дәл осы тізімдер 
бойынша таңдайтын туристердің тұтас 
топтары бар.

Британдық Brand Finance консал-
тингтік компаниясының бағалауынша, 
коронавирус және әлемдік экономика-
ның тоқырауынан туындаған барлық 
проблемаға қарамастан, Қазақстан ту-
ристік тартымдылығы бойынша 2019 
жылғы позициясын пандемия кезеңінде 
де сақтап қалды. Оған қоса, қазақ елі «ең 
жылдам #сіп келе жатқан ұлттық бренд-
тердің бірі»! «/лемдегі құнды ұлттық 
брендке айналған елдер» рейтингінде 
Қазақстан былтыр 100 ел арасында 

44-орынды иеленді, бұл 2018 жылмен 
салыстырғанда 7 позицияға жоғары.

Ал осының бәрін оқып, қызығушы-
лығы оянып, елге ынтыға, ұмтыла жеткен 
туристі бізде не күтеді? Біріншіден, 
сапасы т#мен туристік инфрақұрылым, 
бағасы негізсіз қымбат, қызметі сапасыз 
қонақүйлер, курорттар, мәдени ойын-
сауық объектілері  (Дүниежүзілік 
экономикалық форум рейтингі бойынша 
127-орында), екіншіден, жете дамымаған, 
билеті қымбат әуеқатынасы (123-орын), 
үшіншіден, ойқы-шойқы, сапасы сын 
к#термес жолдар (106-орын), т#ртін-
шіден, автомобильдерді жалға беру бо-
йынша компаниялардың жетіспеушілігі, 
каршерингтің жоқтығы секілді қаптаған 
проблемаға жолығады.

ІШКІ ТУРИЗМ 
РЕКОРД ОРНАТУДА

Қазақстанның ЖІC-нің құрылымын-
дағы туризмнің үлесі 2019 жылы 6%-ды 
құраған. 2020 жылы 5,2%-ға дейін т#-
мендеді.

Ресми статистикаға жүгінсек, 2020 
жы лы Қазақстанға шетелден 2 миллион 
турист келіп үлгеріпті. Бұл 2019 жылмен 
салыстырғанда 4,3 есе аз. Жатжұрттық 

саяхатшылар ағыны 70-90%-ға күрт ке-
міді. Биыл ұқсас жағдай қалыптасуда. 
Отандық туроператорлар мен турагенттер 
қызметінің кірісі 70-80%-ға құлдыраған. 
Бірақ әр #ңірде жағдай оң не теріс жаққа 
құбылады. 

Былтыр 2,9 миллион қазақстандық 
#зге елдерде демалған. Бұл 2019 жылға 
қарағанда 3,7 есе кем. 

Елімізде екі жылдан бері ішкі туризм 
дүркірей дамуда. Алайда соған қызмет 
ететін қонақүйлер б#лмелердің толу 
деңгейі 17%-ға дейін құлап қалғанын 
айтып, салық органдарына кірістің жоқ-
тығы туралы есеп беруде. Салықшылар 
түгіл салаға жауапты Мәдениет және 
спорт министрлігі де бұл дерекке күмән 
келтірді және бұл «қонақүйлер мен 
пансионаттардың к#леңкелі айналымға 
к#шкенін білдіруі  мүмкін» деген 
тұжырым айтты. Пандемияны қалқан 
етіп, салықтан жалтаруы ықтимал.  

Себебі тіпті тарифтері шетелден де 
қымбат болып келетін Rixos Water World 
Aktau, Rixos Borovoe секілді бес жұлдызды 
қонақүйлерде бос орын табу қиын. 
Еліміздегі танымал санаторийлер мен 
курорттардан, туристік базалардан алдын 
ала орын алмасаңыз, далада қаласыз.

Дегенмен ресми мәлімет бойынша, 
туризм саласына тартылған қонақүйлер 
мен #зге де орналастыру орындары 2018 
жылы – 5,5, 2019 жылы 6,3 миллион 
адамға қызмет к#рсетсе, 2020 жылы не-
бәрі 3,6 адамды қабылдағаны туралы 
ақпарат ұсынған. Турист орналастыру 
орын дарының келушілерге қызмет к#р-

сетуден тапқан табысы 2018 жылы – 
103,9 миллиард, 2019 жылы – 120,5 
мил лиард, ал 2020 жылы 66,9 мил лиард 
теңге болыпты. Аз емес. 

Коронавирустың таралуына бай ла-
нысты шекаралардың жабылуы қазақ-
стандықтарды ел ішінде демалуға 
итермеледі. Азаматтар қалаларға жақын 
табиғи демалыс орындарына, ұлттық 
парктер мен курорттық аймақтарға 
ағылды. Оның үстіне КВИ-мен ауыр-
ғандарға табиғат аясында тынығып, 
кеуде кере тыныстау жанға шипа, тәнге 
дәру екені мәлім. Рас, т#тенше жағдай 
және карантин шектеулері кезінде 
курорт-шипажайлар да жабылды. Бұл 
ішкі туристік ағымның дамуына тұсау 
болды. Нәтижесінде, ішкі туристер саны 
2019 жылғы 6,7 миллион адамнан 2020 
жылы 4,5 миллион адамға дейін, яғни 
32,8%-ға азайған. 

ҚАЗАҚСТАНДЫҚТАР ЖҰЛДЫЗЫ АЗ 
ҚОНАҚҮЙГЕ «ҚҰМАР»

 «Қазақстандықтар қайда демалуды 
ұнатады?» деген сауалға жауап берсек, 
ішкі туристердің 21%-ы ұлттық парктерге 
бар ған (2019 жылы – 16%). Ку рорт тық 
ұйымдарда демалғандар үлесі 6%-ға дейін 
артты (2019 жылы 4,7%). Мұнда да ко-
ронавирустың ықпалы байқалады.

/йткенмен, шетелдік туристермен 
салыстырғанда ішкі туристер қалтасынан 
аз қаражат шығындайды. Оның үстіне 
кейінгі жылдары қазақстандықтардың 
сатып алу қабілеті т#мендеуде: нақты 
мәнде ақшалай кірістер мен жалақының 
#су қарқыны 2014 жылдан бері жыл 
сайынғы инфляциядан т#мен болып, 
теріс мәнге ие.

Нәтижесінде, #з елімізде демалысын 
#ткізген қазақстандықтардың 50%-дан 
астамы санатсыз қонақүйлер қызметін 
пайдаланады. Ал 5 және 4 жұлдызды 
қонақүйлерді тек 14%-ы таңдайды. 

ДЕМАЛУШЫ К�ҢІЛІН 
БАҒА БҰЗАДЫ

Ел Үкіметі алда ішкі туризмді дамы-
туға басымдық бермек. Осы мақсатта 
келесі жылы Kids Go Free тетігі іске 
қосылатын болды. Оған сәйкес, Қазақ-
стан аумағында кәмелетке толмаған 
жолаушылар ұшақтармен тегін ұша 
алады. Яғни, егер отбасы ішкі туризм 
#німін (туржолдама) сатып алса, отандық 
демалыс орнында тынықса, онда оның 
балаларын әуемен тасымалдау билетінің 
құны бюджеттен субсидияланбақ. 
Мәдениет және спорт министрлігінің 
жоспарынша, алдағы 10 жылда Kids Go 
Free аясында 550 мың бала қамтылады. 

Тарата айтсақ, 2022 жылы 10 мың бала 
тегін ұшады деп жоспарланып отыр. 

Ішкі туристік сала жобаларына 2031 
жылға дейін кемінде 1 триллион 473 
миллиард теңге инвестиция құйылады 
деген жоспар бар. Соның ішінде Үкімет 
221 миллиард теңге шетелдік инвестиция 
тартуға ниетті.

БАҒАСЫ ҚАНША? 
Бурабай, Балқаш, Алак#л, басқа да 

танымал демалыс орындарында азамат-
тар бір б#лмелі үйлерді орта есеппен 7-12 
мың теңгеден жалға алады. Бұл топпен, 
не отбасы мүшелерімен түнесе, қолайлы.

Ал қонақүйлердің тарифі маусымға 
байланысты, мысалы туристік базалар 
мен пансионаттар б#лмелерін маусым 
және қыркүйек айларында т#мен бағаға, 
шілде мен тамызда қымбатқа ұсынады. 
Мәселен, маусымда к#птеген қонақүй 3 
реттік тамақтандыруды қоса алғанда 
әрбір ересектен тәулігіне 5,5-7 мың 
теңгеден сұраса, шілдеден кейін баға 9-12 
мыңға және одан жоғары #седі. 

Осылайша, «жабайы» демалыс та, 
ұйымдастырылғаны да біраз қалта 
қағады. 10 күндік демалыс әр адамға 100 
мың теңгеге дейін шығын шығаруды 
талап етуі мүмкін.

Мәселені кемпинг, глемпинг аймақ-
тарын ұйымдастыру шешер ме еді, бірақ 
карантин шектеуі жағдайында оған ты-
йым салынған. Мәдениет және спорт 
ми нистрі Ақтоты Райымқұлова таяуда 
Пре мьер-Министр А.Маминге жазған 
тү сін дірме жазбасында «туристік дести-
нацияларда 2031 жылға қарай қосымша 
22 мың 200 т#сек-орын іске қосыла ты-
нын» хабарлады. Қазақстандық туристер 
ағыны бірнеше миллионға жеткен шақта 
осынша орынның мардымсыз екені әл-
ден-ақ байқалады. Ішкі туризмді тегеу-
рін ді әрі серпінді дамыту үшін біздің 
ше неуніктерге де, Kazakh Tourism ұлт-
тық компаниясындағыларға да батыл-
дық, амбиция және креативті идея 
жетіспейтін сияқты.

Жыл #ткен сайын ел ішінде демал-
ғысы келетіндер саны артып келеді. 
Алай да к#п жағдайда ішкі туризм #кілдері 
ұсынатын қызметтің ақысы да, сапасы 
да азаматтарымыздың к#ңілінен шыға 
бермейді. Алыс #зен-к#лдерге ойқы-
шойқы жолмен жетуге к#нетіндер к#п. 
Бірақ демалыс орнында бос б#лмеге 
әкесінің ақысын сұрап, зіркілдеп с#йлей 
кететін қаншама «қызмет к#рсетуші кісі» 
бар. Мұндай «сервистен» аузы күйгендер 
келесі жолы амалсыз қымбат та болса 
шетелдегі курорттарға бет бұрады. Сәй-
кесінше, қаржымыз да сол жақта қалады.

Қызметі қымбат ішкі туризм

�сел БАЛТАҚЫЗЫ (коллаж)

Б�� жанында	ы Д�ниеж�зілік туристік �йым (ДТ�) тарихта	ы 
рекордты� да	дарыс туралы мәлімдеді. 2019 жыл	а �ара	анда биыл 
халы�аралы� туризм 85%-	а ��лдыра	ан: 460 миллион турист 
азайды! ДТ� 2021 жылды «туризм тарихында	ы е� ірі к�йзеліс жылы» 
деп атады. Дегенмен осындай �ысылтая� кезе�де де ішкі туризм 
'кілдері н'лі к'п аш�аны� а�ысын с�раудан �ымсынбайды. *ызмет 
сапасы о	ан сай болса ж'н 	ой. 

Айхан ШӘРІП

«ЖЕТІ ЖАРҒЫДА» 
ЖАЗЫЛҒАН ЕРЕЖЕ

Бұл мал баққан халықтың #мір 
салтында бауырмашылықтың, 
ағайындықтың үлгісін сипат тай-
тын бұрыннан келе жатқан дәстүр 
бо латын. Тарихи деректерге к#з 
жі берсек, ол тіпті Тәуке ханның 
тұ сында қабылданған қазақ хал қы-
ның әдеп-ғұрып заңдарынан тұра-
тын «Жеті жарғы» заңдар жина-
ғында да бар болып шықты. Мұнда 
«...әртүрлі табиғи апаттан мал мен 
дүниесінен айырылып, күн к#руі 
қиындап кеткен адамдар қазақ 
баласынан жылу жинауға хақылы. 
Жылуды ел болып та, жеке адам 
болып та жинайды, қандай да түрі 
болмасын жылу жинау туралы ше-
шімде ел басшылары мен билердің 
келісімін алады. Егер апат бір 
адам  ға, бір ата баласына ғана 
келген бол са, рулы ел #з бетімен-
ақ к# мектесіп, жұтаған адамдарға 
қарай ласады. Ал жоқшылық тұтас 

руға келсе, онда амалдың жоқ-
тығынан #зге елдерге барып #тініш 
жасауға тура келеді. Ел билері 
к#рші алыс-жақын елдердің бас-
шыларынан жылу жинау үшін 
келісімін алады. Кей жағдайда 
сыйласуларына қарай к#рші, 
рулар #з бетімен к# мек к#рсетеді. 
Қазақ ішінде жылуды кез келген 
дәулетті қазақтан сұрау айып емес. 
Жағдайы келіп отырған адам 
нашарға деп жылу беру «тәңірі ал-
дындағы іс» деп айтылған.

Кеңес үкіметі ескіліктің сар-
қыны деп қанша айыптағанымен, 
халқымыздың жылу жинау дәстүрі 
ол кезеңдерде де үзілген жоқ. 
Зұлмат заманында біздің жерімізге 
қанша мыңдап басқа ұлт #кілдері 
к#шірілген еді. Сонда ұлтына, ді-
ліне және тіліне қарамастан, қазақ 
халқының олармен азық-түлікпен 
б#лісіп, шаңырағына кіргізіп, ор-
наласуға к#мектескені туралы та-
лай айтылып, жазылып жүр.

Еліміз тәуелсіздік алғаннан 
кейін де түрлі табиғи апаттар мен 
жұтқа ұшыраған #ңір халқына тұтас 

ел болып к#мек к#рсету, қол ұшын 
беру дәстүрі жалғасып келеді.

МАҢҒЫСТАУ МЕН 
ҚЫЗЫЛОРДАҒА ҚОЛ ҰШЫН 

СОЗДЫ
Кеше ғана Маңғыстау мен Қы-

зылорда облыстарында қуаңшы-
лық болып, жаппай мал басы қы-
рыла бастағанда халық биліктің 
нұсқа уынсыз-ақ шаруасы тұра-
лаған #ңір тұрғындарына бірінші 
болып #здері к#мек қолын созды. 
Табиғи апаттың салдарынан Маң-
ғыстауда жеке меншіктің қо лын-
дағы мал басы – 0,13%-ға, Қы зыл-
ордада 0,03%-ға кеміген. Тек 
Маңғыстау облысында 3 мың бас 
мал шығын болған.

Маңғыстау облысының әкімі 
Серікбай Трұмов биыл бұрын-
соңды болмаған қуаншылыққа 
бай ланысты т#рт түлікті жем ш#п-
пен қамтамасыз ету мәселесі қиын-
  дап, мал басы шығын болғанын 
айта келіп, одан жапа шеккен 
жан  дарға еліміздің түкпір-түк-
пірінен к#мек қолын созғандардың 
к#п еке нін жеткізді: «Түркістан 
облы сынан бізге бірнеше вагон 
тегін ш#п келді. Оны аудандар мен 
қалаларда құрылған арнайы штаб-
тар, ерікті азаматтар халыққа б#ліп 
беріп жатыр. Ақт#бе облысынан да 
кейбір кәсіпкерлер ш#п тасымал-

дауда. «ҚТЖ»ҰК»АҚ жан-жақтан 
ж# нелтілген к#мекті тегін жеткізіп 
беруде» деп мәлім етті. Сондай-ақ 
әлеуметтік желіде Жамбыл, Қара-
ғанды және басқа облыстардан да 
ш#п тасушылар туралы деректерді 
к#птеп кездестіруге болады.

/рине, Үкімет те қарап отыр -
ған жоқ, облыс басшылығының 
Ауыл  шаруашылығы министрлігі-
мен бір лесіп жасаған меморандумы 
ая сын да к#рші #ңірлерден ш#п 
тасу жұ мыстары қызу қолға алын-
ды. Жер гілікті бюджеттен 1 200 
тонна ш#п тасымалдауға қаржы 
б#лінді. Бұл науқанға Үкіметтің 
резервтік қо ры нан 1,9 млрд теңге 
қарасты рылған. Сондай-ақ #ңірлік 
мекеме-ұжым дар да қалыс қалмай, 
#з тарапынан тегін жанар-жағар-
май беріп жатыр. 

Маңғыстауға елден бұрын 30 
тонна ш#пті бірінші болып жет-
кізген ақт#белік Балнұр Ермек-
баева атты кәсіпкер келіншектің 
есімі бүгінде к#пшіліктің аузында. 

«Маған «Шопан ата» қауым-
дас тығының т#рағасы Алмасбек 
Са дыр баев Ақт#бе облысынан 
к#мек береміз деген азаматтар к#п 
екенін айтты. Сол істі ұйымдастыру 
керек деді. Мені жауапты адам 
ретінде тағайындады. Мен бірден 
келістім. Шамам жете ме, жетпей 
ме деп ой ланған жоқпын. Ұрыста 
тұрыс жоқ, күтетін уақыт жоқ, мал 
қырылып жатыр. К#мек берем 
деген адам дарға ешқандай уақыт 
жоқ екенін түсіндірдім. С#йтіп, біз 
ол кісілер мен ақылдасып, бірігіп 
жұмысқа кі рісіп кеттік. Жолдасым 
вахтада жұ мыс істейтін. Ол кісі 
үйде болған уа қытты пайдаланып, 
к#мек беруші адам дардың қоңы-
рауына жауап бе ріп, кездесіп, қай 
жерде қандай ш#п бар екенін 
білдім. Біреу 30 рулон, бір кісі 100 
рулон, тағы бірі 400 рулон берем 
деген сияқты қоңырау к# бей ді. 
Сол кісілердің айтқанын қорыта 
отырып, к#лік іздестіре бастадым. 
Алғашқы к#мек Қобда ауданынан 
болды. Тимур есімді азамат бір 
фура ш#п беретінін айтты. Маған 
к#лік табу жағы қиын ға соқты. 
Ш#п бар, бірақ к#лік таба алмай 

екі күн жүр дік. С#йтіп жүріп к#-
лікті де таптық. Серікболсын есім-
ді логистикалық компанияның 
иесі бізге қол ұшын созды. Бұл 
ш#пті Маңғыстаудағы Шетпе 
ауданы түсіріп алды. Бұл ешқандай 
ақылы емес, тегін беріліп жатқан 
к#мек»,– дейді келіншек. 

Сондай-ақ шымкенттік Құрмет 
Талапқазы бастаған топ 10 вагон 
ш#пті Маңғыстауға жеткізіп берді. 
Оған ш#п жинау жұмыстарын 
ұйымдастыруға талдықорғандық 
Мұратбек Солтанбай к#п к#мек 
к#рсеткен. Қарапайым ауыл тұр-
ғын дарынан б#лек, ірі кәсіп орын-
дар да байланысқа шығып, к#мек 
ұсына бастаған к#рінеді. Одан 
б# лек, Алматы облысының ауыл-
дары «Сарыағаш жақта ш#п бітсе, 
бізге келіңдер» деп дұғай сәлем 
жолдап ты. Ал Шығыс Қазақ стан-
ның бір азаматы жалғыз #зі 10 
вагон ш#п басып беруге дайын 
екенін айтып, шақырған к#рінеді. 
«Қостанайдағы трактор шыға ра-
тын «Еуразия-групп» компания-
сының басшы лары байланысқа 
шығып, Сары ағашқа бір тракторды 
ш#п прес тейтін тех никасымен 
бірге жібер генін айтқан.

ҚАРАҒАНДЫ МЕН АРЫСТА ДА 
ҚАЛЫС ҚАЛМАҒАН ЖҰРТ
Түрлі апатқа, т#тенше жағдайға 

байланысты халық әрдайым жылу 
жинап тұрады. Мәселен, 2019 жы-
лы 45 мыңға жуық адам тұратын 
Арыс қаласында әскери қоймада 
алапат жарылыс болған оқиғада да 
қазақ бір жағадан бас, бір жеңнен 
қол шығарып, жапа шеккен елге 
к#п болып к#мектескені есімізде. 
Онда да қарапайым қазақстан дық-
тардан бастап, ірі компанияларға 
дейін Арыс қаласына қол ұшын 
созды. 

/скери қоймадағы алапат жа-
ры лыстан зардап шеккен Арысқа 
жи налып жатқан демеуқаржының 
к#лемі миллиондап емес, мил-
лиард тап саналды. «Түркістан» 
қо  рына Елбасы Нұрсұлтан Назар-
баев пен Тұң ғыш Президент кең-
сесі, Мем ле кет басшысы Қа сым-
Жомарт Тоқаев пен Прези дент 

/кімшілігі, Сенат пен Мә жіліс, 
Премьер-Министр кеңсесі, ми-
нистрліктер, комитеттер мен оларға 
бағынышты ұйымдар, об лыстар 
мен қалалардың әкім дік тері, бір-
қатар бюджеттік меке мелер, соның 
ішінде дәрігерлер, мұға лім дер, 
спортшылар, поли цейлер, #рт с#н-
дірушілер және басқалары бір күн-
дік жалақыларын аударды. Бұл ізгі 
істен бизнес мен дер де қалыс қал -
мады. Арыс тұр ғындарына к# мек -
қаржы ретінде BI Group холдингі 
100 миллион теңге жолдады. Ал 
«Еуразиялық топ» Арыс қаласын 
қолдауға 400 мил лион теңге берге-
нін жариялады. «ҚазТрансГаз» 
ұлт тық компания сының жұмыс-
шы ла ры Арыс тұр ғындарына 120 
мил лион теңгеден астам қаржы 
ба ғыт тады. «Верный капитал» ком-
пания сы 60 миллион теңге б#лді. 
«Астана мо торс», «Мега» секілді ірі 
нысан дарды бі ріктіретін Astana 
Group 20 миллион теңге және 
гуманитарлық к#мек жолдаған. 
Оның сыртында волон терлер, қо-
ғам белсенділері, жеке кәсіпкерлер, 
ірі гипер-су пермар кеттер желілері, 
киім дүкен дері керек-жарақ пен 
киім-кешек то лы жүк ж#нелтті. 
«Түркістан» қо ры ның есепшотына 
қайырымды қазақстандықтардан 
1 млрд 200 млн теңгеден астам қар-
жы түскен. Одан б#лек, жергі лікті 
бюджеттен 1 млрд теңгедей қаражат 
б#лінген. Үкімет жедел түрде 2 мил-
лиардтан астам қаржы жіберген. 

2015 жылы Қарағанды жұрт-
шы лығы су тасқынынан зардап 
шек кенде де еліміздің түкпір-
түкпірінен к#мек қолын созғандар 
к#п болған. Cкінішке қарай, т#-
теннен шығатын апатты оқиғалар 
республиканың әр түкпірінде 
мезгіл-мезгіл туындап жатады, 
бірақ қай кезде де халқы мыз соның 
бәрін ауызбіршілігінің арқасында 
жеңіп келеді. Жапа шеккен аға-
йынға к#мектесу, жылу жинау – 
қазақ халқының атадан балаға 
мирас болып келе жатқан жарқын 
дәстүрінің бірі. Мұндай шараларды 
ұйымдастыру дәстүрге беріктік 
қана емес, қоғам тұтас ты ғының бір 
к#рінісі болса керек.

ЖЫЛУ ЖИНАУ – АҒАЙЫНШЫЛЫҚТЫҢ БЕЛГІСІ

О�ушы кезімізде 80-жылдарды� басында �орабына 
�ой арт�ан ГАЗ-52 машинасы то�та	анын к'ргеніміз бар. 
С'йтсек, б�л к'лікпен боранда отары ы	ып кетіп, к'п 
малы шы	ын бол	ан әлдебір �ойшы	а жылу жинап ж�р 
екен. Жылуды� не екенін ал	аш рет к'ріп-білгеніміз – осы.
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(Басы 1-бетте)

Адамдардың екпе еккізгісі келмеуінің 
басты әрі ең танымал себептері мен 
түсініктемелеріне тоқталсақ. Бірден айта 
кетелік, біз «вакцинамен бірге денеге чип 
енгізіледі екен», «вакцина егілген адамның 
миы 5G мұнараларына қосылатын к!рі-
неді», «екпе салғызған орынға қасық, ме-
тал заттар жабысып қалады», «Билл Гейтс/
жаһандық жасырын үкімет вакцина арқы-
лы халықтарды бедеу етіп, планета тұрғын-
дарының санын шектемек» деген сияқты 
бос сандырақты, фантастикалық қиялдан 
туған дүниелерді қарастырмаймыз. Себебі 
fact checking-пен айналысатын тұтас сайт-
тар мен басылымдар олардың фейк екенін 
баяғыда-ақ дәлелдеген. 

ЕГІЛГЕНДЕРДІҢ 90%-Ы 
КОРОНАВИРУС ЖҰҚТЫРҒАН БА?

Антиваксер дәйектемесі: «Менің таны-
сым (досым, ағайыным) коронавируспен 
ауырып, ауруханада жатыр. Оның айтуын-
ша, індет жұқтырғандардың 90%-ы вакцина 
салғызғандар к=рінеді. Олай болса, егілу 
қауіпті болғаны ғой».

Шынында олай емес. 0ткен аптада 
ДСМ Санитарлық-эпидемиологиялық 
бақылау комитетінің т!райымы Айжан 
Есма ғамбетова Қазақстанда екпе салғыз-
ғандардың небәрі 0,06%-ы ғана COVID-19 
жұқтырғанын мәлімдеді: «Екпеден кейін 
вирус жұқтырғандардың жалпы саны – 3 
165. Соның ішінде І компонентті алғандары 
– 1 684, ІІ-сін алғандары – 1 481 адам. 
Вакцина салғызса да ауырғандар ішінде 
«Спутник V»-мен – 2 791, Hayat-Vax-пен 
– 293, QazVac-пен – 59, CoronaVac-пен 18 
адам егілген. Бұл вакцинацияның тиімді-
лігін к!рсетеді», – деді ол. 

ДДСҰ бірде-бір вакцина коронавирус 
жұқтырудан құтқармайтынын, бірақ екпе 
салғызғандар сирек ауыратынын әрі ауру-
ды әлдеқайда жеңіл !ткізетінін бірнеше рет 
мәлімдеді. 

Рас, бұл жерде бір мәселеге назар ау-
дар ған ж!н. Коронавирус жұқтырып, үй-

лерінде емделіп жатқан мыңдаған азамат-
тан екпе еккізген-еккізбегенін емханадағы-
лар да, жедел жәрдемдегілер де сұрап, 
біл мейді. Тек ауруханаға жатқызылар ал-
дында қабылдау б!ліміндегілер екпе жа-
йын сұрастырады екен. Бұл ретте анти-
денеге анализ алынбады, сырқаттың с!зіне 
сеніп, компьютеріне соны енгізеді. Егер 
сырқат қудаланудан қорқып, «егілгенмін!» 
дей салса, базаға да сол енгізіледі. Демек, 
егіліп, коронавирус жұқтырды дегендердің 
бір б!лігі шынында вакциналанбаған 
болуы ғажап емес. 

ШИКІ ВАКЦИНАНЫ НЕГЕ ТАҢАДЫ?
Антиваксер дәйектемесі: «Вакциналар 

жете зерттелмеген, сынақтардан толық 
=тпеген. Жаһандық індетке қарсы тиімді 
вакцинаны ойлап табу үшін он жыл кетеді. 
Демек, вакциналардың бәрі шикі», «Біздің 
ғалымдар соңғы 30 жылда тың ештеңе де 
ойлап тапқан жоқ. Ендеше қысқа уақыт 
ішінде жаһандық індетке қарсы вакцинаны 
жасап шыға алды дегенге сену қиын».

«Шын мәнінде адамзат коронавируспен 
бұрыннан таныс, сонау 1965 жылы британ-
дық вирусолог Дэвид Тиррел жіті респира-

торлық вирусқа шалдыққан адамнан 
коронавирус тапты. Қазір коронавирустың 
43 түрі анықталған. Оның ішіндегі ең 
қауіптілері SARS-CoV вирусымен бай-
ланысты. Ол 2002-2003 жылдары Қытайда 
атипті пневмония індетіне соқтырды. 2015 
жылы Кореяда MERS-CoV (бетакорона-
вирус C) індеті жайылды. Ал 2019 жылы 
Қытайда SARS-CoV-2 бой к!теріп, жаһан-
ды дүрліктіруде. Яғни, осы жылдар бойы 
коронавирустар микроскоппен мұқият 
зерт теліп жатыр. Оған қарсы вакцина жа-
сау ісі де бұрыннан пысықталып жатыр. 
Тиісінше, қазіргі тіркелген вакциналардың 
бәрі қолда бар, ескі технологиялар негізінде 
жасал ған», – дейді вирусолог, геномді ин-
женерия зертханасының меңгерушісі 
Павел Волчков.

Яғни, коронавирустың жаңа инфекция-
сының штамы белгілі бола салысымен, әр 
ел қолында бар технологиялар негізінде 
препарат әзірлеуге шұғыл кірісті. 

Енді отандық вакцина ДДСҰ мақұл-
дауын алу рәсіміне кіріспек. Бұл – әлемдегі 
ең тиімді, пәрменді вакцинаның бірі. 
Назарбаев университетінің биология 
профессоры, Астана Ұлттық зертханасы-

ның директоры Дос Сарбасовтың бай-
ламынша, QazVac-тың шетелдік вакцина-
лардың басты бір артықшылығы, ол о 
бас тан COVID-19 вирусының қаптаған 
мутациясын ескере отырып жасалған. 

Қалай болғанда да, қазақстандықтарға 
егіліп жатқан вакциналардың бәрі (QazVac, 
«Спутник V», Hayat-Vax, CoronaVac) кли-
никалық сынақтардың барлық 3 сатысынан 
!тті. Тиімділігін дәлелдеді. 

ТGЛІПТЕРДІ НЕГЕ АУРУ АЛМАЙДЫ?
Антиваксер дәйектемесі: «Неге мас-

касы, вакцинасы, тіпті дәрісі жоқ тәліптер 
коронавирустен қырылып қалмады? Ауған-
станда ковидпен күресетін комиссия жоқ. 
Ұлттық ұлан бетпердесіз жүргендерге айып-
пұл салмайды. Тәліптер карантин шектеу-
лерін сіз, локдаунсыз, коменданттық сағат-
сыз, бетпердесіз тәулік бойы соғысады. 
Мәж бүрлі вакцинациядан =тпейді. Теория 
бойынша тәліптер коронавирустан қырылып, 
Ауғанстандағы соғыс аяқталуға тиіс еді. 
Неге олай болмады? Неге маскасыз тәліптер 
жеңіске жетіп, Ауғанстанды басып алды? 
Kйткені мәселе вакцинацияда емес, корона-
вирустың жоғында».

^рине, бұл байлам да шындыққа жа-
нас пайды. 39 миллионнан астам тұрғыны 
бар Ауғанстан бұл індеттен қатты зардап 
шегіп жатыр. Тек ресми дерек бойынша 
дәрігерлер 143 мыңнан астам ауғандықтың 
коронавирус жұқтырып, 6,3 мың адам қаза 
тапқанын тіркеді. Алайда статистика нақ-
ты емес. Жағдайды ауруханалардың және 
мамандардың жетіспеуі, ауырған адам дар-
дың дәрігерлерге жүгіне алмауы ушық-
тырып отыр. Ресми дерек бойынша 2021 
жылы Ауғанстанда күніне шамамен 930 
адам әртүрлі себеппен дүние салады. Елде 
адамдардың орташа !мір сүру ұзақтығы 
небәрі 45 жас. Онда не себепті Ауған жұрт-
шылығы құрып бітпеген? Туу к!рсеткіші 
!те жоғары: тәулігіне 3 869 бала дүниеге 
келеді. БҰҰ бала туу және !лім-жітім к!р-
сеткіштерінің жоғары болуын елдегі білім 
деңгейінің т!мендігімен, жұмыссыздықтың 
жаппай белең алуымен түсіндіреді.

БҰҰ Халық қоныстандыру б!лімінің 
дерегінше, Ауғанстанда жыл басынан бері 
әртүрлі себептен, соның ішінде корона-

вирустан 188 мыңнан астам адам қайтыс 
болған. Есесіне, 784 мыңнан астам бала 
!мір есігін ашты. Қатары соғыс пен пан-
демия кесірінен селдіреген тәліптер 
(Қазақстанда тыйым салынған) !з сапын 
жігіттермен, бозбалалармен үнемі тол тыр-
ады. Лаңкестердің азаймау себебі содан.

Джонс Хопкинс университетінің сая-
сат тану доценті Сара Паркинсон тер-
рористік топтар коронавирусты теріс на-
сихатына пайдаланатынын айтады: «Олар 
мұны жергілікті халық арасында ықпалын 
күшейту үшін қолданып отыр. Мысалы, 
ресми биліктің нашарлығы, әлжуаздығы 
кесірінен індеттің кең тарағанын айтады. 
Ауырғанда мемлекеттен к!мек алмаған 
адамдар соларға сенеді. Тәліптер корона-
вируспен күресті қызу қолдады. С!йтіп, 
!здерін жақсы етіп к!рсетуге тырысып 
жатыр».  

Тәліптер шынында, бұл вирусқа қарсы 
күрес науқанын жариялады. Содырлар !з 
қоластына к!шкен аумақтарда, қалаларда 
карантин, коменданттық сағаттар жария-
лауда, к!шеде бетперде мен сабын таратып 
жатыр. Тіпті, індеттің алдын алу тақы-
рыбында дәрістер ұйымдастырған. Бірақ 
Кабулдағы Саяси зерттеулер ұлттық 
орталығының ғылыми қызметкері Нұрулла 
Наваидің байламынша, тәліптерді корона-
вирус алаңдатпайды, «оны үлкен қауіп-
қатер санамайды». Себебі ковидтен қаза 
тапқандар орнын жаңа жалдамалы-рек-
руттар басады.  

«Биылғы сәуірде тәліптер инфекция 
жайлаған аудандарда атысты тоқтатуға 
дайын екенін мәлімдеді. Түрікменстанмен 
шекаралас Фарьяб провинциясында ресми 
билік !кілдерімен кездесіп, корона-
вируспен күрес мәселелерін талқылады. 
Алайда уақытша бітім ұзаққа созылмады, 
шайқас бастап, әскерилер мен бейбіт 
тұрғындарды қырып кетті», – дейді ол. 

Негізі, вакцина салғызудан аяқ тартып 
жүргендердің бәрі бірдей екпеге түбегейлі 
қарсы емес, тек к!бірек ақпарат болғанын 
қалайды. Халықты ақпараттандыру, түсін-
діру жұмыстары кең жолға қойылса, екпіні 
мен тепкіні күшті болып тұрған анти-
ваксерлер қозғалысы !здігінен ба сылып 
қалар еді. 

Елдос СЕНБАЙ
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Антиваксерлер неден адасады?

(Басы 1-бетте)

Жадыра МҮСІЛІМ 

БІР МИНУТ УАҚЫТ ЖОҚ
Күніне бірнеше науқастың !мірі үшін 

күресіп, ауру жұқтырғандардың арасында 
жүрген инфекционист-дәрігер Бауыржан 
Ақылбековпен уақыт тығыздығына 
қарамастан аз-кем әңгімелесіп, қауіпті 
вирустың алғашқы белгілері туралы сұрадық. 
Дельта вирус алдымен адамның асқазан-
ішек жолдарын зақымдайды екен. «Бізге 
келіп жатқан науқастардың барлығы іш !ту, 
бас айналып, жүрегі лоқсу белгілерімен 
түсіп жатыр. Дене қызуы к!теріліп, іш !ту 
белгілері одан сайын асқынып, тыныс алуы 
қиын дайды. 0кпе мен жүрек, асқазан-ішек 
жолдары қатты зақымдан ғандықтан науқас 
бір жұтым ауа жұта алмай қатты қиналады. 
Елдегі ауру белгісі бар науқастардың к!птігі 
соншалық, бір минут бос уақыт жоқ», – 
дейді Бауыр жан Ақылбеков.

Алматыдағы И.Жекенова атын дағы 
қалалық клиникалық жұқпалы аурулар 
ауруханасының аға  дәрігері  Абзал 
Малбасқанов коронавирустың жаңа штамы 
алғашқы күндері қарапайым суық тигенге 
ұқсағанымен, адам !мірі үшін алдыңғы 
вируспен салыстырғанда аса қауіпті деп 
отыр. Оның үстіне «Британдық», «Бра-
зилиялық» және «Оңтүстік Африка» штамы 
бір демде 5-6 адамға жұқса, дельта штамы 
бір мезетте 10-12 адамға дейін таралады. 
Инкубациялық кезеңі де қысқа, алдыңғы 
вирус 14 күн болса, бүгінде ауру 5-7 күнде 
пайда болады. Абзал Малбасқановтың 
айтуынша, дельта штамынан к!з жұмғандар 
жоқ. Дегенмен ауру ағымының ауырлығын 
ескерсек, коронавирустың бұл түрімен 
ауырып шыққаннан кейін постковидті 
синдромдар пайда болуы мүмкін. Корона-
вирус тыныс алу жүйесіне ғана емес, жүрек-
тамыр жүйесіне де әсер етеді. 

ҮЙДЕ ЕМДЕЛУ 
АУРУДЫ KРШІТЕДІ

Инфекционист дәрігер, Нұр-Сұл тан 
қаласының к!псалалы медицина лық 
орталығы директорының орын басары Сәуле 
Атығаева дельта штамын үй жағдайында 
емдеп шығу мүмкін емесін ескертеді. «Ин-
тер неттегі ақ параттар бойынша биология-
лық қос паларды, ш!птерді, иммунос ти-
муляторларды пайдаланып, емде летіндер 
бар. Олар антикоагулянттарды бірден 
қабылдап жатады. Оны пай далы және 
иммундық жүйені нығай тады деп санайды. 
Коронавирустың !те қауіпті екенін түсінетін 
уақыт жетті. ̂ сіресе, мутацияланған дельта 
штамы аса жұқпалы. 0зі ғана емес, жақын-
дары ңның да жан сақтауға түсуіне себеп 
болуың мүмкін. Жоғары температурамен 
демала алмай қалған да ғана дәрігерлерге 
хабар береді. Ол кезде барлығы кеш болуы 
мүмкін», – дейді Сәуле Атығаева.

Дельта вируспен ауырғандар саны әлем 
елдерінде де күрт !скен. Бүгінде Үндістан, 
Ұлыбритания, Индонезия, АҚШ, Оңтүстік 
Корея, Австралия секілді бірқатар мемле-
кетте корона вирустың бұл түрі күннен-күнге 
к! бейіп, аурудың !зі мутацияға ұшырап бара 
жатыр. ^сіресе, ауру белгісі жастар мен ба-
ла лар арасында тез тарау да. 

Ресейлік мамандардың пайым дауын ша, 
адамдар мұрынның бітуі мен түшкіру белгі-
лерін кәдімгі салқын тию немесе маусымдық 
аллергиямен шатастырып алуы мүмкін. Сол 
себепті бұл жағдайға аса мән бермей, қалып-
ты ем-шара жасап ауруды асқындырып алып 
жатыр. Алдыңғы вирусқа қара ған да дельта 
штаммен ауырған науқас тардың буындары 

қақсап, іші түйіліп ауырады. Жүрек айнып, 
лоқсиды. Ауру салдарынан адамдардың 
саңырау болып қалуы әбден мүмкін. Бұдан 
басқа, аяқтардың микротромбозына әкеліп 
соқтырады. Соңғы зерттеулер к!рсеткендей, 
коронавирустың бұл түрі жасарып, к!здің 
к!ру қабілетін нашарлатуға соқтырып отыр. 

МУТАЦИЯЛАНҒАН МУКОРМИКОЗ
Дүниежүз іл ік  денсаулық сақтау 

ұйымының бас ғылыми қызметкері Сумья 
Сваминатан таралу жылдам дығы жағынан 
дельта нұсқасы әлемдегі коронавирустың 
басым штамына айналуы мүмкін екенін 
жеткізді. 0йт кені бүгіннің !зінде ДДСҰ 
мәліметі бойынша, дельта штамы әлемнің 
100-ге тарта еліне таралған.  Үндістанның 
12 штатына жеткен дельта вирустан к!з 
жұмғандар бар. Нью Дели ауру хана сының 
бас дәрігері Анкит Джайн «Алғаш дельта 
вирус анықталғанда біз науқастың !кпесі 
зақымданатынын байқадық. Ал қазіргі 
жағдайда тек !кпе ғана емес, адамның ішкі 
ағза ларының барлығы !згеріске ұшырай ды. 
Яғни, алдыңғы қолданған пре парат тар 
науқастың жазылып шы ғуына к!мектесе 
алмай жатыр. Оның үстіне, елдегі санитария-
лық жағдай аурудың одан ары күшейіп, 
му тациялануына соқтырып отыр. Қазір бір 
күнде 100-ге тарта адам екпе алып жатыр. 
Оның !зінде мәжбүрлі түрде салып жатыр-
мыз», – дейді. 

Бұл елдегі дельта вирус «қара саңырау-
құлақ» эпидемиясымен мута цияға ұшырап, 
9 мыңға жуық халық тың к!ру қабілеті 
нашарлаған. Үнді дәрігерлері COVID-19-
дан айығып шыққандардың арасында 
мукор микозға немесе «қара саңырауқұлаққа» 
шалдығу жағдайы күрт !скенін айта ды. 
«Коронавирус иммундық жүйені басатын 
стероидтармен емделеді. Тәуекел тобына 
диабетпен ауыр атындар кіреді. Соңғы 
ашылған ауру ханалардың !зінде аурудан 
айығып келген науқастардың қайта түсуі 
жиілеген. Науқастардың 80%-дан астамына 
жедел хирургиялық ота жасау керек. Бір жыл 
бұрын «қара саңырауқұлаққа» шалдыққан-
дар дың бір-екі жағдайын к!рсек, қазір 
COVID-19-бен мутацияланып ауруды 
асқын дырып отыр. Егер науқастар уақы-
тылы және дұрыс емделмесе, !лім деңгейі 
94%-ға жетуі мүмкін», – дейді Анкит Джайн.

Украина Денсаулық сақтау  ми нистрінің 
кеңесшісі Наталия Ви ноград санитарлық 
жағдайды сақта масақ, мукормикозбен 
мутацияланған дельта вирус басқа елдерге 
де тез таралады деп отыр. «Бұл к!бінесе 
топырақта, !сімдіктерде, шірік жемістер 
мен к!к!ністерде кездесетін ұн зеңінің 
әсерінен болады. Инфекция к!зге ғана емес, 
ми мен !кпеге бірден әсер етеді. Қант 
диабетімен ауыратын немесе онкологиялық 
ауруы бар науқастардың !міріне екі есе қауіп 
т!ндіреді. Сондықтан барынша екпе сал-
дырып, қоғамдық орындарда карантин та-
лап тарын сақтаған дұрыс», – дейді Наталия 
Виноград. 

Еліміздің денсаулық сақтау саласы 
мамандары дельта дендеп кетпеу үшін екпе 
салдырып, ескертпелерді есте ұстауға 
шақырады. Шетелдік және отандық маман-
дар қазіргі салынып жатқан екпелердің 
к!бісі мутацияға түскен коронавирусқа 
қарсы тұруға қауқарлы екенін айтып отыр. 
Бір қуантарлығы, бүгінгі күні шетелдегідей 
құлақ естіп, к!з к!рмейтін ауру белгілері 
жоқ. Десе де, дәрігерлердің нұсқауын 
орындап, алғашқы белгілер байқала 
бастағанда ауруханаға барған абзал болмақ.

Дельта вирус дендеп барады

Осы әншейінде «�аза�стан 
байлы�ы �аза�стан хал�ына орта�» 
деп �рандатып жат�анда жа�сы-
мыз. Ендеше оны іздеу, �ндіру, 
тасымалдау, ��деу сынды �йым-
дастыру сипатында�ы к"рделі 
технологиялы� процестерді� ора-
сан зор шы�ындардан т�раты нын 
білеміз бе? Мемлекетті� �з �ар-
жысына м�ны� барлы�ын иге руге 
м"мкіндігі жетпес еді. Сон ды� тан 
да ол инвесторларды� �ол дауы на 
ж"гінеді. Инвестор тарту ды� бір 
жолы биржа болса, оны� бір тар-
ма�ы – IPO.

Нұрлан ҚОСАЙ

ПРЕЗИДЕНТ ТАПСЫРМАСЫ 
ОРЫНДАЛЫП ЖАТЫР МА?

Қазақстанда «Халықтық IPO» 
бағдарламасы қайта жандануы тиіс. Оған 
к!птеген ірі ұлттық компаниялар да 
қатыса бастамақ. Мұның бір себебі – 
жекеменшікті арттырып, нарықтағы 
мемлекеттік үлесті азайту мақсатымен 
байланысты. Бұл пандемияның кесірінен 
баяулап қалған экономиканың қарқы-
нын арттыруға к!мектеспек. Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев жыл 
басында !ткен Реформалар ж!ніндегі 
Жоғары кеңестің үшінші отырысында 
осындай тасырма берген болатын. 
Президент IPO құралдарын мейілінше 
кең пайдаланудың қажеттігін айта келіп, 
жекешелендіру мәселесінде бұл тетікке 
басымдық беруді атап !тті.

«Халықтық IPO» бағдарламасын қай-
та жаңғыртып, акцияларды, ең алдымен 
жеке тұлғаларға, яғни Қазақстан азамат-
тарына сату керек. Еліміздің әрбір аза-
матында ұлттық байлықтың бір б!лігін 
иелену мүмкіндігі болуы қажет, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Бұл мәселе содан бергі газ саласын 
дамы ту ж!ніндегі кеңесте де, Астана Ха-
лық аралық Қаржы орталығының кеңей-
тілген жиынында да с!з болды. Пре-
зидент АХҚО биржасындағы компа-
нияларды тиімді жекешелендірудің ма-
ңызды екенін атап !тті. Сонымен қатар 
бұған дейін қабылданған Жекеше-
лендірудің 2021-2025 жылдарға арналған 
кешенді жоспарына назар аударды. Онда 
600-ге жуық мемлекеттік активті 
бәсекелестік ортаға салудың мерзімі мен 
жолдары айқындалған.

Ендеше, Президенттің тапсырмасы 
қаншалықты орындалып жатыр? Содан 
бері жарты жыл !тсе де, қандай да бір 
қозғалыс байқалмайды. Бұл бір жағы 
нарықтық құбылыс болғандықтан, үлкен 
дайындықты талап ететіні рас. Оның 
үстіне, ықпалды тұлғаның бір твитінен 
аспандап немесе құлдырап сала беретін 
биржа ісінде !те мұқият болған дұрыс. 
Бірақ біздің жағдайда, Президент 
тапсырмасы тербеліс тудырмақ тұрмақ, 
мызғымаған күйі тұрған сегменттің әлі 
де болса пісіп-жетілмегенін к!руге 
болады.

«Халықтық IPO»дегеніміз – !те 
жақсы идея. Ұқсата білгенге тиімділігі де, 
пайдасы да мол. Бірақ, !кінішке қарай, 
елімізде қаншама жылдан бері баяу 
дамып келеді. ^лі бір тұщымды жемісін 
бере қойған жоқ. Оның негізгі бір себебі 
халықтың қаржылық сауатсыздығында 

жатыр. Халық ақшасын депозитте сақтап 
отыр. Ал IPO-ға сұраныс жоқ. Сондықтан 
мемлекет, соның ішінде Ұлттық банк 
алғашқы кезекте осы «ликбез» мәселесін 
дұрыстап жолға қою керек. Бұл – екінші 
себебі. Тағы бір атап !тер жайт – IPO-ға 
қатысушы ұлттық компаниялардың 
ықылассыздығы. Жеке тұлғалар қатары-
нан инвестор тартуға олардың тарапынан 
ынта жоқ. Сондықтан да бұл нарықтық 
механизм кенже қалып, Президенттің 
тапсырмасы күткен үдеде орындалмай 
отыр. Бірақ бұл дұрыс емес», – дейді 
экономист Мақсат ^білахатұлы

Экономист маманның с!зінің жаны 
бар. Мәселен, бүгінде қазақстандық-
тардың сақтап отырған депозиттік 
портфелінің жалпы сомасы ұлттық 
валютаға шаққанда 24,5 трлн теңге екен. 
Бұл !ткен жылмен салыстырғанда (19,7 
трлн теңге) 24,5%-ға артық. Ұлттық 
банктің мәліметіне сенсек, ақша ұстаған 
халықтың тек 16%-ының ғана жинағы 
бар екен. Жалпы, қаржы ұйымдарының 
депозиттік портфельі жылдан-жылға тек 
қана к!бейіп келе жатқанын айта кеткен 
ж!н. 

НАРЫҚ СҰЛЫҚ ПА, 
ХАЛЫҚ СУЫҚ ПА?

Шындығын айтқанда, қаржы сарап-
шылары әлдеқашан «жаназасын шы-
ғарып қойған» «Халықтық IPO» биылдан 
бастап қайта тірілді деуге болады. ̂ рине, 
әзірге тек к!зін ашып, тыныстай бастады. 
Оның ары қарай бас к!теріп, бойын 
тіктеуі к!птеген факторға байланысты. 
Мәселен, елімізде осынау табыс табу 
тетігін жандандыру осыдан 10 жыл бұрын 
қолға алынған екен. 2011–2022 жылдарға 
арналған бағдарлама мақсаты – қазақ-
стан дықтарға ірі ұлттық компаниялардың 
акциясын сатып алып, соның табысын 
к!руге мүмкіндік берумен қатар, кор-
поративтік сектордың ашықтығын 
қамтамасыз ету болатын. ^уелгі дүрлігу 
кезінде бұл жаңашылдыққа қызыққандар 
к!п болғанымен, кейінгі бес жыл бойы 
нарық сұлық жатты. «Халықтық IPO»-ға 
тартылған ұлттық компаниялардың 
ішінен «ҚазТрансОйл» мен KEGOC қана 
бағалы қағаздарының 10%-ын саудаға 
шығарды. Алғашқысы 2012 жылы бір 
акциясын 725 теңгеге, соңғысы 2014 
жылы 505 теңгеге бағалап сата бастады. 
Биыл бұл сома 991 және 1 680 теңгеге 

жетіп отыр. Ал дивидент т!леуге келер 
б о л с а қ ,  2 0 1 3  ж ы л д а н  б а с т а п 
«ҚазТрансОйл» жыл сайын бір акцияға 
75 теңгеден, 2020 жылдан бастап 118 тең-
геден бере бастады. Мұнай құбыры 
операторының дивидентке берген ең 
жоғары сомасы 2018 жылы 160 теңге 
болғанын атай кеткен ж!н. KEGOC !з 
акционерлерімен жылына екі рет 
есептесіп келеді. Бір акцияға 2015 жылы 
42,4 теңге берген болса, 2020 жылы 120 
теңге беріп отыр. Қос компанияға 
барлығы 76 мың адам «халықтық акцио-
нер» болып үлгеріпті.

Ал 2015 жылдың қараша айында Ас-
тана Халықаралық Қаржы орталығының 
құрылуына байланысты «Халықтық IPO» 
жабылып қалды. ^йтсе де, осы идея ая-
сын да осыдан бес жыл бұрын «Самұрық-
Қазына» әл-ауқат қоры ел байлығымен 
халықпен б!лісуі тиіс болатын. Бұл тұр-
ғыда тоғыз ірі активтерді саудаға шығару 
бойынша кесте де жасалды. Мәселен, 
«Эйр Астана», «Қазақтелеком», «Қаз-
атомпром», «ҚазМұнайГаз», «Самұрық-
Энерго», «Қазпошта» 2017-2020 жылдар 
аралығында IPO-ға шығуы тиіс еді. 
Осылардың ең соңынан «Қазақстан 
темір жолы» қосылуы тиіс-тұғын. Бірақ 
осылардың ішінен тек «Қазатомпром»-
ның ғана бағалы қағаздарын халықтық 
нарыққа шығару мүмкін болды. 2018 
жылдың қараша айында әлемдегі ең ірі 
уран !нідіруші компанияның бір акция-
сының құны 4 400 тенгеге бағаланды. IPO 
аясында 451 млн доллар тарту мүмкіндігі 
туды. IPO-ға 49 шетелдік, 16 отандық 
заңды тұлға және 2 700 Қазақстан 
азаматы қатысты.

Брокерлер, әсіресе «ҚазМұнайГаз» 
бен «Қазақтелеком» компанияларының 
акцияларына қызыға қарап отыр. 
0йткені мұнай бағасы арзан кезде акция 
құны да арзан болатыны белгілі, одан 
б!лек карантиндік !мір салты байланыс 
операторына деген сұранысты үш есе 
арттырып отырғандықтан, оларды 
қамбат сатып алған күнде де одан да 
қымбатқа  сатар  мүмкіндік  мол. 
Осылайша, IPO қазаны біртіндеп қайнай 
бастады. ^йтсе де, Президент тапсырма 
бергеніне жарты жыл !тсе де, ескі де 
жаңа бастамаға нарық сұлық, халық суық 
қарап отыр.

«Халықтық IPO»:
 ұлттық байлықтан үлес пе?
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AI  YNQQ

�аза�стан әскери ре-
зерв �ызметіне т�бегейлі 
�згеріс енгізуге бекінді. 
Шілдені� ортасында «Ашы� 
нормативтік-�� �ы� ты� 
актілер» порталына жа-
риялан$ан ��жаттан соны 
��ты�. Шамасы, к�р ші-�о-
ла�мен �анша тату мыз де-
генмен де �уатты армия 
�стап, ел басына к�н туа 
�алса, сап�а т�рар ер лер-
ді� санын кемітпеуді ат�а-
мі нер лер жан-жа�ты ой-
лас тыр$ан сы�айлы. 

Ардақ СҰЛТАН

Енді әңгіменің тоқетеріне 
к�ш сек, «Ашық НҚА» порталында 
әдетте түрлі заң, қаулылар мен 
бұйрықтардың талқыланатыны 
бар. Сол порталда «Қазақстан Рес-
публикасының кейбір заңнамалық 
актілеріне резервтегі қызмет мәсе-
лелері бойынша �згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» заң 
жобасының тұжырымдамасы жа-
рияланған. Сырт к�зге әдеттегі к�п 
құжаттың бірі болып к�рінуі мүм-
кін. Алайда резерв қызметін жү-
йелеудің, елдің қорғаныс қабілетін 
арттырудың �зекті екені с�зсіз. Ал 
тұжырымдамада қабылдана қалған 
жағдайда 2024 жылдан бастап 
енгізілетін жаңа ережелер ашық 
сипатталған. Айталық, тұжырым-
дамада қазіргі заманғы қарулы 
жанжалдар әскери сипаттағы 
қауіп-қатерді ресурстары мықты 
армия ғана шеше алатыны ай-
тылған. Яғни, жаңа тұжырымдамаға 
сәйкес, армияның заманауи қару-
жарақ және техникамен қамта-
масыз етілуінен бастап, қажет ке-
зінде әскери машықтарды игерген 
азаматтарды әскер сапына молы-
нан тарту, к�лік-логистикалық 
кешендердің мүлтіксіз жұмыс іс-
теуі, экономиканың ұрыс жағда-
йына бейімделу қабілетінің сақ-
талуы тәрізді к�птеген фактор 
ескеріледі деген с�з. Дегенмен 
құ жатта экономика немесе инфра-
құрылымға емес, адами ресурс-
тарына к�бірек мән берілгенін 
атап �ткен ж�н. Бір жағынан бұл 
дұрыс шығар. Қазақстанда бүгінде 
әскери �нім шығаратын 24 зауыт 
бар. Оған тамыздан бастап аты-
шулы АК немесе Калашников 

автоматын �ндіретін тағы бір 
кәсіпорын қосылады. Демек, 
түнде к�ру құралдары, байланыс 
стансаларынан бастап қатардағы 
атыс қаруына дейін �зіміз �нді-
реміз деген с�з. Енді тек армияның 
жеке құрамын толықтыратын 
адами ресурстарды жетілдіру қа-
лып тұр. Онсыз заманауи сын-
қатерлерге т�теп беру мүмкін емес. 
Содан да болар, еліміз резерв мә-
селесіне к�ңіл б�ле бастады.

КЕҢЕСТІК Т�СІЛ ЕСКІРДІ
Негізі, кез келген мемлекет 

со ғыс жағдайында халықты жап-
пай жұмылдырып, дұшпанға қарсы 
тұра алады. Жаһандағы барлық 
мемлекетте дерлік мұндай қадамға 
мүмкіндік беретін құқықтық 
негіздер жасалған. Қазақстан бей-
біт уақытта Қарулы Күштер сапын 
сарбаздармен толықтырудың 
аралас тәсілін ұстанады. Яғни, 
біздің армияда келісімшартпен 
жұмыс істейтін кәсіби сарбаздар 
да, мерзімді әскери міндетін 
�тейтін жауынгерлер де қызмет 
етеді. Келісімшарт әскерінің саны 
әдетте к�п �згере қоймағанымен, 
мерзімді әскери қызметшілердің 
саны құбылып тұрады. Кей жыл-
дары 33 мың, кейде 35 мың азамат 
мерзімді әскери міндетін �тейді. 
Алайда бұл тәсіл ел азаматтарының 
ішінде әскери даярлықтан �тпе-
гендер санын азайта алған жоқ. 
Бұл �з кезегінде резервті әлсіретері 
с�зсіз. Мәселен, Украинадағы 
оқиғалар даяр әскери резервтің 

болмауы опық жегізетінін к�рсетті. 
Украина әскері сепаратистермен 
күрес барысында дер кезінде шы-
ғынды толтырып, қарапайым бол-
са да әскери машығы бар аза мат-
тармен әскери б�лімдердің жеке 
құрамын толықтыра алмады. Сон-
дықтан Қазақстанның ре зервке 
к�ңіл аударуы маңызды қадам. 
Мұны саясаттанушы Асхат Қа-
сенғали да құптап отыр. 

«Шешімнің қабылдануына 
Украи наға жасалған Ресей агрес-
сиясы әсер еткені анық. Себебі 
ресми Киев дәл осындай ұрысқа 
қашанда дайын резервтегі әске-
рінің жоқтығынан, шығысында 
бірнеше бағытта жанған сепара-
тизм отын дер уақытында с�ндіре 
алмады. Бұл �згешелік ежелгі 
к�шпенділердің де �мір сүру 
салтына сәйкес келеді, заманауи 
форматы десек те болады. Яғни, 
бейбіт заманда қарапайым күн 
кешкен жігіт, соғыс уақытында 
әп-сәтте арғымағына мініп, қа-
руын асынып, жауынгерге айнал-
ған. Қазіргі резервистер де осындай 
жүйені қалыптастыруы тиіс. Біздің 
орасан үлкен аумақты сақтап қалу 
және тыныштығын күзету үшін әр 
азамат жауынгер болуы қажет. 
«Со ғыс тілемейміз, бірақ оған да-
йынбыз» принципіне сәйкес», – 
дейді сарапшы.

Ал енді жаппай жұмылдыру 
немесе мобилизациялаудың ескір-
ген тұсына тоқталайық. Рас, ел 
ба сына күн туа қалса барша азамат-
тарды атқа қонуға шақыру, шынын 

айтсақ ежелгі к�шпенділердің 
тәсілі. Алайда к�шпенділер ұдайы 
соғыс тәсіліне машықтанған, бала 
күнінен жауынгер болуға тәрбие-
ленген қауым. Ал кеңестік үлгідегі 
жаппай мобилизациялау кезінде 
азаматтың әскери дайындығы, 
белгілі бір дағды мен машықты 
меңгеруі ескеріле бермейді. >рі 
жаппай жұмылдыру кезінде жүйелі 
жұмыс ұйымдастыру да қиын. 
Оның үстіне заманауи техникалар 
үстемдік құратын қазіргі заманғы 
соғыстарда әскери дағдысы жоқ 
азаматтарды ұрысқа салу шығын 
ғана. Тіпті, Кеңес кезінде де солай 
еді. Екінші дүниежүзілік соғыс 
кезінде ешбір әскери жаттығу жа-
самаған, атыс-шабысты к�рмеген, 
қағаздағы тактикадан басқаны 
білмейтін тұтастай әскери б�лім-
дер жойылып кетті. Сондықтан 
енді ескі тәсілге жүгінудің қажеті 
жоқ. Екіншіден, жаппай ер-
азаматтарды жұмыл дырған кезде 
армияның тылын қам тамасыз етуі 
тиіс кәсіпорын дардағы білікті ма-
мандар да алғы шепке кетуі мүмкін. 
Бұл жағдай әскерді қамтамасыз ету 
ісіне кедергі келтіреді. Білікті ма-
мандар мен ғалымдар бірден алғы 
шепке жіберілмеуі керек. Сол үшін 
алдын ала резерв даярлаған дұрыс.

ШВЕЙЦАРИЯЛЫҚ 
Т�СІЛ МЕ?

Жалпы, әскери резерв даярлау 
тәсілі әлемнің к�п елінде бар. Қа-
зақстан әскерилері бұл жүйеге 
к�шу үшін батыс елдерінің үлгісін 

алғанға ұқсайды. Айталық, Швей-
царияда ер-азаматтар әскери мін-
детін �теген соң ұзақ мерзім бойы 
запаста тұрады. >рі бұрын олар 
армиядан оралғанда винтовкасын 
үйіне ала келетін. С�йтіп, 2000 
жылдардың басына дейін Швей-
цариядағы әр азаматтың қос-
қостан мылтығы болған. Қажет 
болса винтовкасын асынып, әскер 
қатарын толтыруы тиіс еді. Рас, 
қазір азайды, дегенмен сондай 
тәсіл 50 жылдан қолданылған еді. 
>рине, Қазақстан ондай ереже 
енгізгелі отырған жоқ, бірақ әс-
кери даярлықтан �ткен резервис-
терге жеке қару белгіленіп беріледі. 
Қорғаныс министрлігінің �кілі, 
майор Ғани Нүсіповтің айтуынша, 
олар әскери б�лімдерде сақталады. 
«Резервтегі адамдарға әскери 
б�лімдерде сақтауда тұрған қару 
мен жауынгерлік техника бекітіліп 
беріледі. >скери б�лімдер сабақтар 
мен оқу-жаттығулар уақытында 
ны санды киім-кешекпен, казар-
мада тұрумен және тамақтан ды ру-
мен қамтамасыз етеді», – деді 
офи цер. Ал резервтегі әскери қыз-
метшілерге техниканың бекітіліп 
берілуін мамандар жабдықты 
тоздырмай ұстауға септігі тиетін 
амал деп бағалап отыр. Тұжы-
рымдамада «Мұндай жағдайда 
техника, �зін пайдалану ресурсын 
жойып, тек ұзақмерзімді сақтауда 
тұрмай, оған қызмет к�рсетіліп, 
тез арада қолдануға әзір тұратын 
болады» деп жазылған. Ал әскери 
резервке қатысты құжаттың 
жалпы мазмұнына келсек, 2024 
жылдан бастап азаматтар әскери 
дайын дықтан �туге шақырылады. 
>рине, бірінші кезекте әскери оқу 
орын дарында немесе кафедра-
ларда оқығандарға, бұрын әскери 
қызмет атқарғандарға басымдық 
беріледі. Ал �згелер қалауынша 
қатыса береді. >скери дайындық 
мерзімі жылына 60 күннен ас-
пайды, жұ мыс істеп жүргендердің 
жалақысы сақталады, ал айлық-
тың жартысын мемлекет �тейді, 
жұмыссыздарға айына 42 500 
теңге т�ленеді. Соңғы сома 2024 
жылға қарай �згеруі де мүмкін, 
�йткені ең т�менгі жалақы АЕК 
м�лшері арқылы есептеле тін дік-
тен, бұл соманы бекітілген норма 
деп бағалауға болмайды. 

Айтпақшы, әскери резервке 
тұру ұсынысын қабыл алған адам 
�зі дайындықтан �тетін б�лім-
шемен 3 жылға келісім жасайды. 

Сол үш жылда ең т�менгі айлық 
к�лемінде ай сайын қаржы түсіп 
отырады. Мұны әлеуметтік жағы 
деп қоялық. Енді әскери жағына 
тоқталсақ, резерв жүйесі тұрақты 
әскери б�лімдердің жеке құрамын 
арттыруға септеседі. Айталық, әр 
бригадаға резервке бір-бір бата-
льоннан қосуға мүмкіндік береді. 
Бұл �з кезегінде сын сағатты ар-
мияны қосымша күштермен қам-
тамасыз етудің тиімді тәсілі бол-
мақ. >рі резервистер «ашық ауыз 
балапандар» емес, әскери машығы 
бар жауынгерлер болады.

Қорғаныс министрлігінің �кі-
лі, майор Ғани Нүсіповтің с� зіне 
қарағанда, мұндай қадамға ми-
нистр лік түрлі жанжалға талдау 
жүргізген соң барыпты. «Қорғаныс 
министрлігі қазіргі заманғы сын-
қатерлерге тұрақты негізде талдау 
жүргізеді. Оларға қарулы жанжал, 
сонымен қатар авариямен, панде-
миямен, экологиялық апатпен 
бай ланысты т�тенше жағдай жа-
тады. Бұл ретте халықаралық тәжі-
рибе жұмылдыру резервін �рістету 
мен тартудың қысқа мерзімде 
талап етілуі мүмкін екенін к�рсе-
теді», – дейді ол. Ал сарапшы Асхат 
Қасенғали әскерді геосаяси қауіп-
терге даяр етіп ұстау �зекті екенін 
айтады. Бұл, әрине қор ғаныс 
саласының нығаюына әсер етеді. 
Неге? Себебі соғыс жағда йын да 
мобилизацияға ұзақ уақыт кетеді. 
Военкоматта тізім жасау, әскери 
міндеттілерді шақыру, олар ды тір-
кеу, арнайы дайын дықтан �ткізу, 
ұрысқа жіберу. Мұның барлығы 
кемі бір айлық жұмыс. Ал резервтік 
әскер бірден әскери б�лімшеге 
келіп, қаруын асынып, майданға 
аттанады. Бір күндік жұмыс. Яғни, 
жылдамдық бар. Ал ұрыста әр ми-
нут маңызды екенін ескерсек, бұл 
�те маңызды �згеріс екенін түсі-
неміз. >рине, мұны жасау бары-
сында батыс елдерінің тәжіри-
бесі ескерілді. Сарапталып ба-
рып қабылданған шешім», – деді 
А.Қасенғали.

Қысқасы, еліміздің қорғаныс 
қабілетін жақсарта түсу үшін тағы 
бір сәтті қадам жасалатын сияқты. 
Тек заң жобасының тұжырымда-
масын талқылауға қоғам тым бел-
сенді бола қойған жоқ. Дұрысы 
жобаға ой қосып, пікір білдірсек 
керек-ті. Кейін заң қабылданған 
соң байбалам салатын әдетімізге 
баспасақ болғаны. >зірге бұл – 
жоба.

ЕҢБЕКАҚЫ
 2 ЕСЕ АЗ

Нақты айтқанда, агросектор 
жұмысшылары табысты елдегі 
орташа айлықтан 2 есе аз тауып 
отыр. Ал балық шаруашылығының 
мамандары тіпті 3 есе аз айлық 
алатын болып шықты. С�йте тұра, 
Қазақстанда ауыл шаруашылығы, 
орман және балық шаруашылығы 
саласындағы кәсіпорындардың 
саны 9,5 пайыз, яғни 15,3 мың 
компанияға дейін к�бейген. Биыл-
ғы алғашқы тоқсанда бұл салаларда 
69,5 мың адамның еңбек етіп жүр-
гені анықталды. Олардың 56,6 
мы ңы �сімдік және мал, аң ша руа-
шылығы саласында екен. Қалған 
2,1 мың адам орман шаруашылығы 
мен ағаш дайындау ісімен айна-
лысса, 0,4 пайызы ғана балық ша-
руашылығы саласында жүр. Бұл 
ретте ауыл, орман және балық 
шаруашылығы саласындағы жұ-
мысшылардың к�бі Қостанай (13,2 
мың адам), Солтүстік Қазақ стан 
(10,2 мың адам) және Ақмола (8,5 
мың адам) облыстарында тіркел-
ген. Қалған �ңірлердегі сала ма-
ман дары 0,5-6 мың адам аралы-
ғында.

Жалпы, агро�неркәсіп кеше-
нінде ең жоғары айлықты орман 
шаруашылығы мен ағаш дайындау 
ісі саласындағы жұмысшылар ала-
ды. Олардың орташа айлығы – 
127,3 мың теңге. Одан кейінгі 
орын дарда бір айдағы орташа та-
бысы 115,9 мың теңгеге жеткен 
�сімдік, мал және аң шаруашылығы 
тұр. Ал балық шаруашылығының 
қызметкерлері бар-жоғы 81,1 мың 
теңге тауып, агро�неркәсіп сала-
сында табысы ж�нінен аутсайдер 

болып қалды. Ал мұндай жағдай �з 
кезегінде сала мамандарының ғана 
емес, тұтас ауыл тұрғындарың әл-
ауқатына әсер етеді.

Тұрғындардың әл-ауқатына 
қа тысты мәселе Парламент мінбе-
рінде де к�терілген болатын. Мә-
жі лісте депутат Айқын Қоңыров 
қазіргі айлық т�леу жүйесін толық-
тай қайта қарау керегін ескертіп, 
Үкіметтің назарын халықтың шы-
найы табысы ресми мәліметпен 
сәйкесе бермейтініне аударды. 
Оның айтуынша,Үкімет айтып 
жүрген орташа айлық жалақы 
м�лшері жай ғана математикалық 
есеп және елдегі шынайы жағдай-
мен сәйкес келмейді. Бай мен ке-
дейдің арасы күн санап алыстап 
барады. Табысы т�мен, түтіні түзу 
ұшпайтын тұрғындар мен жоғары 
жалақы алатындардың арасындағы 
айырмашылық жер мен к�ктей. 
Қала мен ауыл тұрғындарының 
та бысы да екі түрлі. «Халыққа 
нақты нәтиже керек, тұрмысының 
түзелгенін нақты сезінуі тиіс», – 
дейді депутат.

АУЫЛДАН ЖАСТАР 
НЕГЕ КЕТЕДІ?

Қазір ауылдан үдере к�шіп 
жат қан жастар �з болашағын қа-
ламен байланыстырады. Oйткені 
үлкен шаһардың мобильділік, ба-
лабақша, мектеп, әкімшілік пен 
медициналық қызмет бойынша 
инфрақұрылымы жақсы дамыған. 
Ал к�п ауылдың жағдайы кісі 
қызығарлықтай емес. Ондай жерде 
жұмыс істеуге жастарды күштеп 
к�ндірудің нәтиже бермесі анық. 
Сондықтан алдымен ауылдағы жас 
маманға лайықты жағдай жасалуы 
тиіс. Шалғай елді мекендерде жаңа 
кәсіппен айналысу үшін оларға 
жеңілдетілген несие беріп, мем-

лекет тарапынан субсидия б�луді 
қарастырған ж�н. >йтпесе, Білім 
және ғылым министрлігі ауыл ша-
руашылығы мамандығын бітіріп 
шыққан студенттердің 68 пайызы 
ғана жұмысқа орналасып, қалғаны 
қаладан �зге саланы таңдайтынын 
жеткізді. Ал республика бойынша 
агросекторға 2 мыңнан астам 
маман қажет. Фермерлер «ауылда 
қарапайым техника айдайтын адам 
жоқ» деп дабыл қағуда.

Мысалы, «Атамекен» ҰКП 
бас қарма т�рағасы Абылай Мыр-
захметов шекарада кәсіп ашуға 
барлық жағдай жасалғанын, соған 
жастар үшін 5 жылға �ңірлік бағ-
дарлама қабылдау керегін айтып 
отыр. Себебі Ресеймен шекаралас 
�ңірлерде ресейлік облыстар нақ-
ты саясат жүргізіп жатқан к�ріне-
ді. Олар біздің 9, 10, 11-сыныптар-
да оқып жүрген, түрлі олимпиа да-
ларда к�зге түскен оқушыларды 
�здерінде оқуға шақырып, жағдай 
жасай бастаған.

ШЕТЕЛДІКТЕРДЕН 
ҮЛГІ АЛСАҚ ИГІ

Саясаттанушы >зімбай Ғали 
ауылдарда фермерлік шаруашы-
лық тарды дамыту керек екенін 

ай тады. Америкалық үлгінің ұтым-
ды екенін негізге алған ол, АҚШ-
та жалдамалы жұмысшылар Латын 
Америкасы мен Мексикадан келіп 
еңбек ететінін еске салды. Сол 
сияқ ты бізде де ортаңқол фер мер-
лерді к�бейтіп, индустриялды 
үдерістерге жол ашудың мүмкіндігі 
мол. Ал жойылу алдында тұрған 
ауылдарда кемінде 3-4 фермерлік 
қожалықты дамытса жеткілікті. Ол 
үшін олигархтардың меншігіндегі 
жерлер шаруаларға берілуі тиіс.

Ал «Ұлттық аграрлық ғылыми-
білім беру орталығы» КЕАК бас-
қарма т�рағасы Т�леутай Рахым-
бековтің айтуынша, жоғары оқу 
орындарын жыл сайын 5 мыңға 
жуық түлек бітіріп шыққанмен, 
со лардың ешқайсысы ауылға қайт-
пайды екен. Сондықтан салаға 
маман дайындауда мемлекет есе-
бінен беріліп жатқан гранттық 
жүйеден несиеге оқытуға ауысуды 
қарастыру қажет-ақ. «Польшада 
университетке қабылданғаннан 
кейін �тініш беруші, университет, 
Білім министрлігі мен жұмыс 
беруші арасында т�ртжақты келі-
сім жасалады. Оқуды бітіргеннен 
кейін түлек мамандығы бойынша 
кемінде 5 жыл жұмыс істеуге мін-

детті. Бізге де осындай жүйе керек. 
Себебі жыл сайын бюджеттен 
студенттің оқуына деп қаражат 
жұмсалады. Егер несиелік жүйеге 
оқып шыққан түлек ауылға барып 
жұмыс істеуден бас тартса, несие-
сі коммерциялық несиеге ай на-
лып, оны қайтаруға міндетті болар 
еді», – дейді ол.

Сондай-ақ неміс экономи ка-
лық зерттеулер институты жүргіз-
ген зерттеу жұмысы немістердің 
жыл сайын қаладан к�шіп жатқаны 
туралы түйін жасапты. Бірақ олар-
да да жастардың туған жеріне 
тұрақтамауы басты проблема 
к�рінеді. «Ауылдан, әсіресе жастар 
қашады. Сол себепті мамандар 
жетіспейді, туу азайды» депті Дрез-
ден Экономика институты зерттеу 
жұмысының жетекшісі Феликс 
Рё зель. Ол жақтағы ауыл тұрғын-
дарының �лім санының жоғары-
лығы сондай, дүниеден озған 
қарт тардың орнын толтыру үшін 
жас тар тарапынан сонша дең гей-
дегі иммиграция қажет екен. Мы-
са лы, Бауцен ауданының 18-29 жас 
аралығындағы тұрғындарының 
шамамен т�рттен бір б�лігі қалаға 
кетіп қалған. Олармен бірге кафе 
бизнесі, шағын азық-түлік, ет 

дүкендері мен наубайханалар да 
құрып тынған.

Нидерландта, керісінше жас-
тар ды ауылда ұстау үшін 35 жасқа 
дейінгі фермерлерге несиені ең т�-
менгі пайызбен береді. Мем ле кет тің 
қаржылай қолдауынан ке йін жас 
маман агросекторда жұмыс іс теуге 
ниетті. Осы жүйенің арқа сын да 
алақандай ғана мемлекет дү ние-
жүзінде ауыл шаруашылығы �ні-
мінің к�лемі бойынша 2-орынға 
шыққан. Сондықтан экономист 
Рахман Алшанов бізде де ауылдан 
шағын кәсіпорындар ашып, ин фра-
құрылымды дамыту қажеттігін алға 
тартып отыр. Оның айтуынша, 
байырғы мәдениеті ауыл шаруа-
шылығына, аграрлық �неркәсіпке 
тәуелді болып қалған елдерде мұн-
дай үрдістер қызу жүріп жатыр. Оған 
Аустралия, Бразилия, Жаңа Зе -
ландия елдерін мысал етуге болады.

Айталық, заманауи жетілген, 
жаңа технологиялармен қамтылған 
аграрлы Аустралияның 5-7 пайыз 
тұрғыны тұтас бір елді ауыл шаруа-
шылығы �німдерімен қамтамасыз 
етіп отыр. Ал Қазақстанда соңғы 
санақ бойынша ауыл халқының 
саны 40-42 пайыз шамасында. 
Жерді латифундистер иеленген-
діктен, тұрғындардың 99 пайызы-
ның жері жоқ к�рінеді. Қазір 
кос момониторинг бізде Балтық 
жағалауы елдеріне пара-пар жердің 
бос жатқанын анықтап отыр. 
«Латифундистерге осыны ашып 
айтатын кез келді. Оны батырып 
айтуға тиісті орындар қауқарсыз 
болып отыр. Мемлекеттен «жер 
жоқ, барлығы жекеменшікте» де-
ген желеуді жиі естиміз. Ал шетел-
діктер алатын кезде жердің табыла 
кететіні тағы бар», – дейді саясат-
танушы Расул Жұмалы. Сол себеп-
ті таяу жылдарда ауыл тұрғында-
рының саны тағы 20 пайызға дейін 
т�мендеп кетуі ықтимал. «Oйтпес 
үшін мал, егін шаруашылығы, 
мақта, күріш �сірудегі байырғы 
дәстүрді жандандыра отырып, 
ауыл тұрғындарына жерді игеруге 
толық жағдай жасау қажет», – 
дейді сарапшылар.

Резервтік қызмет армияға не береді?

�сел БАЛТАҚЫЗЫ (коллаж)

Ауыл халқының табысы азайды
�азір елімізде ауыл шаруашылы$ы саласында$ы 

табыс орташа айлы�ты� жартысына да жетпейді 
екен. �ымбатшылы� �ысып, агросекторды� «та-
мырына �ан ж�гірмей» т�р$ан кезде б�л мәселе де 
жы$ыл$ан �стіне ж�дыры� болып отыр. 

Еркеғали БЕЙСЕН

�сел БАЛТАҚЫЗЫ (коллаж)
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АЙМАҚAI  YNQQ

 �лемді құрсауына алған індет 
Атырау �ңірінде наурыз айында 
�ршіп, аз уақыт саябырлап, маусым 
айында қайта күшейді. Соңғы мә-
ліметке сенсек, Атырау облы сын да 
бір тәулікте COVID-19 жұқ тырған 
500-ге жуық адам анықталды. 

Атырау облысы Денсаулық 
сақ тау басқармасының баспас�з 
қыз меті берген ақпаратқа қара ған-
да, Атырау қаласында COVID-19 
жұқтырудың 278 жағдайы растал-
ды. Скрининг нәтижесінде Теңіз 
кен орнында 29 науқас анықталды. 
Індет қалада ғана �ршіп тұрған 
жоқ, жеті аудандағы жағдай да мәз 
емес. Қауіпті инфекция жұқтыр-
ғандар санының �суі, әсіресе 
Жылыой ауданында байқалған. 

Коронавирус инфекциясы бар 
372 науқаста ауру тиісті белгілермен 
�тіп жатыр. Індетті емдеуге арнал-
ған модульдік ауруханада, екінші 
облыстық ауруханада, фтизио-
пульонологиялық орталықта, кар-
диоорталықта, Атырау теміржол 
ауруханасында, аудандық инфек-
циялық стационарларда және 
Теңіз кен орнындағы инфекциялық 
стационарда емделуде жатқан 
науқастар к�рсеткіші – 100 пайыз. 
Соңғы тәуліктерде ауруханаларда 
орын жеткіліксіздігі мен ауруының 
орташа ауырлығымен 2 848 адам үй 
жағдайында ем алуға мәжбүр. 

HAYAT-VAX ВАКЦИНАСЫНА 
СҰРАНЫС АРТЫП ТҰР

Елімізде ақпан айында вакцина 
егу басталған уақытта Атырауда 
вакцина алушылар аса белсенділік 
к�рсетпеді. Вакцина халыққа қол-
жетімді болу үшін ірі сауда орта-
лықтарында екпе б�лімшелері 
ашылды. Вакцина алуға насихат 
жұмыстары вакцинаны ерікті алу-
шылар арасында ақшалай ұтыстар 
ұйымдастырылып жатыр. 

Бүгінде облыс бойынша ко ро-
навирусқа қарсы вакциналардың 
I компонентімен 132 904, ал II 
компонентімен 79 066 адам егілді.

Айтарлығы, «Спутник V», 
«KaзBaк», Hayat-Vaх және «Корона 
Вак» вакциналарын атырау лық тар-
дың таңдауына мүмкіндік болды. 

Вакциналар ішінде Hayat-Vax 
вакцинасы туралы жақсы пікірлер 
қалыптасып, тұрғындардың жап-
пай осы вацинаға сұранысы артты. 
Бүгінде бірінші компонентін алған 
Атырау тұрғындары облыста бұл 

препараттың жоғына алаңдай бас-
тады. ?ңірге Hayat-Vax вакци на сы-
ның бірінші және екінші ком по-
ненттерінің жалпы 35 мың дозасы 
келген екен. Бүгінде бірінші ком по-
 ненттің 18 551 дозасы және екін ші 
компоненттің 16 449 дозасы игерілді. 

– Қазір облыстық фармацев-
тикалық қоймадан Атырау емха-
наларына екінші компоненттің 220 
дозасы жіберілді. 22 шілдеде �ңірге 

екінші компоненттің тағы 1 000 
дозасы келеді. Hayat-Vax-тың екін-
ші компонентінің қалған 882 до-
засы жақын арада жеткізіледі, – 
деп сендірді облыстық Денсаулық 
сақтау басқармасы. 

Осылайша, бірінші компонент-
ті алған барлық адам Hayat-Vax-
тың екінші екпесін ала алады. Ал 
бұл вакцинаның бірінші компо-
нентінің қосымша жеткізілімдері 
бола ма, жоқ па, әзірге белгісіз. 
Алайда тұрғындар осы вакцинаның 
қосымша келгенін күтіп жүргенін 
білдік.

Қала тұрғыны Ербол Елтайұлы-
ның айтуынша, Hayat-Vax-тың 
жанама әсері осыншалықты жанға 
батарлық болмайды немесе тіпті 
болмайды екен. 

– Созылмалы ауруларым бол-
ған соң, ресейлік және қазақстан-
дық вакциналарды салдыртуға 
жүрексініп жүрмін. Сондықтан 
Hayat-Vaх вакцинасын Үкіметтің 
та ғы да сатып алғанын қалаймын. 
 Бол маса «Корона Вак» вакци на-
сының Атырауға жеткізілгенін 
күтемін, – деді. 

МОБИЛЬДІ БРИГАДАЛАР 
ҮЛГЕРМЕЙ ЖАТЫР

Атырауда індет асқынғалы тұр. 
Бұл күнде 375 дәрігер «қызыл ай-

мақта» науқастарды емдеуде. Індет 
қаһарына мінер болса, резервтегі 
жоғарғы, орташа және кіші са-
наттағы 275 дәрігер «қызыл ай-
мақта» науқастарды індеттен 
құтқару үшін жұмылатын болады. 

Қазір ауруханадағы 67 науқас-
тың жағдайы ауыр, 11 науқас ?ЖЖ 
аппараттарына қосылған. 

Облыстық Денсаулық сақтау 
басқармасы мобильді бригадалар 
қатарын к�бейтіп жатырмыз десе 
де, науқастар үйлеріне шақырған 
дәрігерлік к�мектің бірнеше сағат 
бойы келіп болмай, жандары қы-

сы латынын айтып шағымданып 
жа тыр. Бұл орайда Денсаулық сақ-
тау басқармасы басшылығының 
ай тар уәжі «Науқастанушылар 
к�п тігінен мобильді топтар шақы-
рулар бойынша уақытынан кештеу 
барып жатыр», – деген бір ауыз 
жауап.

Атыраудағы жағдайдың уыстан 
шығып кетіп, науқастарға к�мек 
беру, оларды бақылау жайына 
қалғанын әлеуметтік желідегі 
ашық жазбалар мен пікірлер де 
қуаттай түседі. Мәселен, Шынар 
есімді азамат �зінің Facebook-тегі 
па рақшасында «Атырауда ауыруға 
болмайды» деп бастап, пандемия 
басталғалы елдегі денсаулық сақтау 
саласының «деңгейі» байқалып, 
«беті ашылғаны» белгілі деп жа-
зыпты. ?зі ауырған 8 күн ішінде 
Шынар «Медицина қызметкерле-
рінің аузынан «бізге қарамайсыз, 
анда қарайсыз, біз тек к�ріп кетуге 
келдік, дәріні біз жазып бердік, 
енді оны ана емхананың бәленбай 
деген дәрігерінен алыңыз, соларға 
хабарласыңыз?» деген с�здерді 
ғана естіп келемін. Бір аптаның 
ішінде белгілі бір мекенжай бо-
йынша екі емхананың қайсысына 
қарайтынымыз шешілмей келеді.
Олардың мобильді тобының адам-
дары келіп, «бізге қарамайсыз, неге 

бізді шақырасыз?» дейді. С�й тіп, 
екі ортада олардың сырқатты емдеу 
емес, «менікі емес, сенікі, сенікі 
емес, менікінің» құр баны болып 
жатырмыз. Осының кесірі нен бір 
аптадан астам уақыт болды, бір 
емдеу шарасы �ткізілген жоқ. 5 күн 
40 гр температурада жат қанда 
к�мекке келмеген соң, қалған 
күндері олардан үмітің де үзіледі 
екен» деп жазба қалдырған екен. 

ЖАҢА ТУҒАН С�БИЛЕР 
АНАСЫНАН КОВИД 

ЖҰҚТЫРМАҒАН
Атырауда наурыз айынан бас-

тап модульдік аурухананың инфек-
циялық стационарында 88 сәби 
дүниеге келді. 20 шілдедегі мәлімет 
бойынша, модульдік аурухананың 
инфекциялық стационарында 87 
жүкті, 10 босанған әйел және 7 
жаңа туған нәресте жатыр.

– 88 сәбиге коронавирус ин-
фек циясын анықтау мақсатында 
жасалған ПТР-тест теріс нәтиже 
берді. ?кінше қарай, жүкті әйел-
дердің инфекция жұқтыру қаупі 
жоғары. Сәби жоспарлап жүрген 
немесе жүкті әйелдерге �здерін 
қауіпті инфекциядан барынша 
қорғауға шақырамын, – деді №2 
Атырау облыстық ауруханасының 
директоры Мағжан Сиджанов.

Ал жуырда облыс әкімі Ма-
хамбет Досмұхамбетовтің т�раға-
лы ғымен �ткен кеңесте �ңірдегі 
эпидемиологиялық ахуалға қатыс-
ты мәселелер қаралды. Аймақ бас-
шысы �ңірдегі эпидемиологиялық 
ахуалдың тұрақсыздығын, ауыр-
ғандар саны �сіп келе жатқанын 
ескертті. Атырау облысы бойынша 
Санитарлық – эпидемиологиялық 
бақылау департаментінің басшысы 
Мәдениет Танауов баяндағандай, 
биылғы 25 маусымнан бастап 
ауыр ғандар санының артуы байқа-
лады. Соның ішінде 1-21 шілде 
аралығында коронавирус инфек-
циясы жұғуының 5 082 жағдайы 
тіркелген. ?ткен аптада алдыңғы 
аптамен салыстырғанда облыс 
бойынша науқастар саны 1,2 есе 
�скен. Сондықтан Санитариялық-
эпидемиологиялық бақылау 
департаментінің басшысы сақтық, 
сондай-ақ бақылау шараларын 
күшейтуді, соның ішінде барлық 
нысандарды Ashyq қосымшасымен 
қамтуды ұсынды. 

Жиынды қорытындылаған об-
лыс әкімі М.Досмұхамбетов коро-
навирус инфекциясымен ауыра-
тындар санының артып, шырқау 
шегіне жететін кезеңі алда бола-
тыны туралы болжамды ескерте 
оты рып, алдын ала қамданып, 
сақ тық шараларын күшейте түсу 
қажетін қадап айтып, әсіресе, ха-
лық арасында түсіндіру-ақпарат-
тық жұмыстарды күшейтуді 
тапсырды. 

Атырау облысы

(Басы 1-бетте)

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Бүгінде үй кезегінде тұрғандар 
үшін заңнаманы негізге ала оты-
рып, облыс әкімінің қаулысымен 
жетім және ата-ана қамқорлы-
ғынсыз қалған балаларды тұрғын 
үймен қамтамасыз ету ж�ніндегі 
кешенді жоспар бекітілген. Соған 
сәйкес жергілікті атқарушы орган-
дар мемлекеттік тұрғын үй қоры-
нан баспана бермек. 

Жоспарды дайындау кезінде 
қала және аудан әкімдері осы са-
наттағы азаматтарға б�лінетін 
тұр ғын үй саны туралы жоспарлы 
к�рсеткіштерді ұсынды. Ал бұл 
жоспар 3 жыл ішінде орындалуы 
ке рек, – деді Қарағанды облыстық 
Жас тар саясаты ж�ніндегі бас қар-
ма басшысы Біржан �лімжанов. 

2020-2022 жылдарға арналған 
кешенді жоспар аясында қала 
және аудан әкімдері 3 жыл ішінде 
618 пәтер б�луді жоспарлап отыр. 
2021 жылғы 1 шілдедегі дерек 
бойынша 72 пәтер б�лінген. Тағы 
бір айта кететін жайт, Қарағандыда 
аталған санаттағы 3 356 адам тұр-
ғын үй кезегінде тұр. Ал жоспар 
бо йынша қала әкімдігі 2021 жылы 
– 5, 2022 жылы 5 пәтер б�луді 
жоспарлап отыр. 

– Жастарды тұрғын үймен 
қам тамасыз етудегі жеке бағыт – 
жа тақ хана құрылысы. Елбасының 
«Жоғары білім алудың қолжетім-
ділігі мен сапасын арттырып, 
студент жастардың жатақханадағы 
жағдайын жақсарту» атты 3 әлеу-
меттік бастамасы аясында облыс 
орталығында 100 орынға арнал-
ған 1 жатақхана салынады. Сон-
дай-ақ жыл соңына дейін қо-
сымша 882 орынға арналған 6 
нысан қол данысқа беріледі деп 
жос парланып отыр, – деді Біржан 
Нұржанұлы. 

Ол Е.Б�кетов атындағы Қара-
ғанды университетіне 500 орындық 
жатақхана салу жоспарда барын 

айтты. Бүгінде бағдарлама опера-
торымен шарт жасалып, Құрылыс 
комитеті әзірлеген типтік жобалық 
сметалық құжаттаманы қолдану 
арқылы жүзеге асырылмақ. Осы 
тәжірибені ескере отырып, Білім 
және ғылым министрлігі ұсынған 
жатақхана құрылысы механизмі 
шеңберінде жобаларды іске асыру 
мүмкіндігін қарастыру ұсынылады. 
Мысалы, студенттер мен жастар, 
сондай-ақ жетім балалар, жұмыс-
шы жастар, жас отбасылар үшін 
500 орындық жатақхана салу жо-
басын іске асыру. Жоғарыда атал-
ған механизмді қолданудың заң-
намада қарастырылған әртүрлі 
нұсқалары бар екенін атап �ткен 
ж�н. Оның біріншісі – Мемле-
кеттік-жеке серіктестік жобасын 
негізге алу арқылы құрылыс жұ-
мыс тарын жүргізу. Жобаны қар-
жы ландыру жергілікті мемлекет-
тік-жекеменшік серіктестік жо-
басына бастамашылық ету арқылы 
жеке инвестициялар есебінен 
жүзеге асырылады. Құрылысқа 
және инженерлік коммуни кация-
лар жүргізуге арналған жер учас-
кесін жергілікті атқарушы орган-
дар жүзеге асырады. 

– Екіншісі – құрылыс аймақ-
тың ірі �неркәсіптік кәсіпорын-
дары есебінен жүргізіледі. Аталған 
жоба аясында �ңірдегі «Қазақмыс 
корпорациясы» ЖШС, «Арселор-
Миттал Теміртау» АҚ тәрізді ірі 
�неркәсіптік кәсіпорындары атса-
лысады. Құрылысқа арналған жер 
телімі инвестор мен «Сарыарқа» 
әлеуметтік-кәсіпкерлік корпора-
циясы құрамындағы консорциум 
құру арқылы жергілікті деңгейде 
шешіледі. Нысан іске қосылғаннан 
соң жатақхана тұрғын үй қорының 
жартысы инвестордың, яғни 
кәсіпорынның жас жұмыс шы ла-
рына, ал келесі б�лігі инвес ти-
цияны ішінара �теу үшін сту-
денттерге беріледі. Бұл жоба сту-
денттер контингенті үлкен Қара-
ған ды және Теміртау сияқты қа-
лалар үшін тиімді. 

Қала және аудан әкімдіктерімен 
тұрғын-үй кезегінде тұрған жастар-
ға және оларға б�лінетін баспана 
бойынша мониторинг жүргізу қа-
жет. Қарағанды қаласының әкім-
дігі 2020-2022 жылдарға арналған 
жетім балалар мен ата-анасының 
қамқорлығынсыз қалған бала лар-
ды тұрғын үймен қамтамасыз ету 

ж�ніндегі кешенді жоспар шең-
берінде тұрғын үй б�луді жандан-
дырса деймін. Жеке инвестиция-
ларды тарту есебінен жатақханалар 
салуды баламалы шешу жолдарын 
қарастыру керек. Сонымен қатар 
жастардың баспаналы болуы үшін 
жеңілдетілген несие беру бағдар-
ламасын жүзеге асырып, жастарды 
баспанамен қамтыса, нұр үстіне 
нұр болар еді. Аталған шаралар оң 
шешімін тапқан жағдайда облыс 
жастарының баспана мәселесінің 
тиімді шешілуіне ықпал етеді, – 
деді Біржан �лімжанов. 

493 ОТБАСЫ 
БАСПАНА КІЛТІН АЛДЫ
Бүгінде облыс бойынша ком-

муналдық тұрғын үй қорынан тұр-
ғын үй кезегінде 37 672 азамат тұр. 
Оның ішінде 2 690-ы – к�пбалалы 
отбасы, 14 431-і – халықтың әлеу-
меттік осал топтағы, 13 119-ы – 
бюд  жеттік ұйымдардың қызмет-
керлері, мемлекеттік қызметшілер, 
7 118-і – жетім балалар және ата-
анасының қамқорлығынсыз қал-
ған балалар болса, 314-і – тұрғын 
үйі апаттық жағдайда деп танылған 
азаматтар. 2020 жылы облыс 

бойынша үй кезегінде тұрған 1 569 
азаматқа баспана кілті берілген. 
Бұл к�рсеткіш 2019 жылмен (1091) 
салыстырғанда 31%-ға артық. 
Бұлардың қатарында коммуналдық 
тұрғын үй қорынан – 897, ипоте-
калық несие беру бағдарламасы 
бойынша – 102, демеушілік – 40, 
«Отбасы банк» АҚ желісі бойынша 
кредиттік тұрғын үй – 124, «Бақыт-
ты отбасы» бағдарламасы бойын-
ша – 365 отбасы, «Шаңырақ» 
бағ дарламасы бойынша (5-10-20) 
тұрғын үй қарыздары 41 отбасына 
берілді. Биыл жыл соңына дейін 
1 600-ге жуық отбасын тұрғын үй-
мен қамтамасыз ету жоспарланған. 

– Биыл жыл басынан бері 
493 отбасы тұрғын үймен қам-
тамасыз етілді. Оның ішінде 102 
к�пбалалы отбасы, 76 жетім бала, 
148 әлеуметтік осал топтағылар, 
44 бюд жеттік ұйым қызмет кер і, 16 
тұрғын үйі апаттық деп танылған 
азаматтар бар. Одан б� лек, «Ба-
қытты отбасы» – 30, «Ша ңырақ» 
бағдарламасы бойынша 107 от-
басына баспана кілті табыс талды. 
Зейнетақы жинағының бір б�лі-
гін бірыңғай жинақтаушы зей-
нетақы қорында тұр ғын үй жағ-
дайларын жақсартуға пайдалана 
алатынын да айта кету керек, – 
деді облыстық Энергетика және 
тұрғын үй-коммуналдық шаруа-
шылық басқармасының басшысы 
Ұлантай Үсенов. 

ЖАСТАР РЕСУРСТЫҚ 
ОРТАЛЫҚТАРЫНА ҚОЛДАУ 

КЕРЕК
2020 жылы қалалар мен аудан-

дардағы «жастар ресурстық орта -
лы ғы 624 057 мыңнан астам жасты 
қам ти отырып, 3096 мыңнан астам 
іс-шара �ткізген. Жастардың жағ-
   дайын жақсарту мақсатында 2020 
жылы аймақтағы жастар ре сурс-
тық орталықтарының жос пар лары 
қабылданған болатын. Жос пар 
бойынша ЖРО шаралар б�лі ніп, 
тапсырылған. Енді сәуір-шілде 
айлары аралы ғын да бас қарма 
берген шаралар дың орын далуын, 
сондай-ақ қа лалар мен аудан дар-
дың ЖРО қыз мет керле ріне мони-
торинг жүргізу үшін сарапшылар 
жолға шыққан еді. 

Облыстық ЖРО-да 35, ал қала 
мен аудандарда 167 қызметкер 
жұмыс істейді. ?ңірлердегі ЖРО 
штаттарын жасақтауда теңгерім-
сіздік барын да жасырмады бас-
қарма басшысы. Мысалы, аудан 
орталықтарында ЖРО-ның 1 қыз-
меткеріне орта есеппен 1,5 мың 
жастан келеді. Ал, облыстық ма-
ңызы бар ірі қалаларда бұл к�рсет-
кіш 3 есе к�п. Осыған байланысты 
штат санын қалыптастыру тәсіл-
дерін біріздендіру ұсынылды. Атап 
айтсақ, «Жастар» ғылыми-зерттеу 
орталығының әдістемелік ұсы-
нысы негізінде Басқарма ЖРО 
ба  залық құрылымын әзірлеген. 
Оны Жезқазған, Қаражал қалалары 
мен Ақтоғай, Осакаров ауданда ры-
на енгізу ұсынылады. 

– Проблемалық мәселенің та-
ғы бірі – жастар саясаты саласын 
қалдық қағидаты бойынша қар-
жы ландыру тәжірибесіне қа-
тысты. Бірқатар аймақта ЖРО-ы 
тиісті үй-жайларға орналасты-
ру,  мате риал дық базаны жаб-
дықтау мәсе лелері әлі күнге дейін 
ше шілмеген. Мысалы, Жаңаарқа 
ауданында 12 ЖРО қызметкері 
жалпы ауданы 34,8 шаршы метр 
болатын бір ка бинетке орна-
ластырылған. Қара жал қала-
сындағы орталық 32 шар шы метр 
кабинетте орналасқан әрі жас-
тармен жұмысты ұйымдас тыруға 
мүмкіндігі де жоқ. Ал Ақ тоғай 
ауданындағы ЖРО орналас қан 
кабинеттің орташа темпера турасы 
қыста 20 градустан ас пайды. Осы 
мәселелерді шешудің жолдарын 
да қарастырған едік. Осы жылдың 
соңына дейін Жез қазғандағы 
ғимаратта күрделі ж�ндеу жүр-
гізу арқылы Жастар сарайын 
ашуды жоспарлап отыр. При-
озерск қаласында қараусыз қал-
ған балабақша ғимаратын ж�н-
деуден �ткізіп, жастар сарайы 
ретінде қайта ашу қажет, – деді 
басқарма басшысы. Бүгінде осы 
мәселелерді шешу үшін құжат 
әкім діктерге жеткізілді. Жол кар-
тасын жүзеге асыруға қолдау к�р-
сетуіңізді сұраймын, – дейді Бір-
жан Нұржанұлы. 

 
Қарағанды облысы

Тұрсын 
ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

КЕЛЕШЕК КІЛТІ – ЖАСТАРДА

Арыс қаласы әкімінің баспас�з 
хатшысы Нұрлыбек Досыбай мә-
селенің қалай болғанын баяндап 
берді. Құрмет ол кезде ?скемен 
жақта жүрген. Ал оның жанында 
жүрген Мұратбек Солтанбай қала 
әкіміне кіріп, кәсіпкерлерден 
жиналған бума ш�птің 10 мыңға 
жеткенін, енді 10 вагонды тегін 
алып беруге к�мектесуін сұраған. 
Себебі теміржол басшылығы әр 
вагонға 500 мың теңге к�лемінде 
ақы сұраған екен. «Осы жағдайдың 
алдында ғана облыс әкімі ?.Ш�-
кеевтен жергілікті шаруалардың 
қыстан қиналып қалмауын қада-
ғалауды, жем-ш�ппен толық 
қамтамасыз етуді тапсырған хаты 
келген. Алдымен �зімізді толық 
қамтып алу, қанша қор бар екенін 
білу қарастырылған. Сондықтан 
Арыс қаласының әкімі Гүлжан 
Құр манбекова Мұратбек Солтан-
байдан «10 мың бума ш�п бар деп 
отырсыз, оны қандай кәсіпкерлер 
берді? Біз сол кісілермен с�йле-
сейік. Оларда ш�п бар болса, 
мүмкін алдымен �зімізді қамта-
масыз етейік, сосын артылып 
жатса, қуаңшылық болып жатқан 
жерге беріп к�мектесейік» деген. 
Шыны керек, қазір батыс �ңір-
лерінде қуаңшылық болып жат-
қаны жанымызға бататыны рас. 
Дегенмен біздің �ңірде де биыл 
қуаңшылық болып тұр. Сондықтан 
қолдағы барды батысқа ж�нелтіп, 
ертең қысты күні �зіміз қиналып 
қалмайық деген мағынада болған 
бұл әңгіме. Бар болғаны осы», – 
дейді баспас�з хатшысы. 

Бүгінде Арыста «Қолғабыс» 
қоры құрылған. Оның т�рағасы 
Сырлыбек Мұсабеков әлеуметтік 
дүкен ашып, жағдайы т�мен отба-
сыларға тегін азық-түлік таратады 
екен. Жуырда аудан имамы ел 
азаматтарына үндеу тастаған. Ке-
зінде Арысқа бүкіл Қазақстанның 
к�мек бергенін, енді арыстық 

әрбір азаматтың 500 теңге болса 
да, 1 бума ш�п болса да, к�мек 
қолын созуын үндеген. Қазір 5 
вагондай жиналып қалды.

Мән-жайды білу үшін Құрмет 
Талапқазыны әңгімеге тарттық. 
Ол шу шыққанда оңтүстікте 
болмағанын, Арыс әкімдігімен 
байланыс жасамағанын айтты. 
Сонымен қатар ешкімге ренішінің 
жоғын, Арыс қаласы әкімдігінен 
кешірім сұрапты деген әңгіменің 
де жел с�з екенін ескертті. «Арыс 
қаласының әкімін де түсінуге 
болады. Оны «?зімізге жетпей 
жатқанда неге батысқа жіберуіміз 
керек?» деп жазғырғандар да 
болуы керек. Сондықтан оған 
түсіністікпен қарауымыз керек. 
Дәл қазіргідей шаруа қызып 
тұрған тұста мұндай әңгімелер аса 
маңызды емес», – деп кесіп айтты 
Құрмет. Сонымен бірге қазір Са-
рыағаштан, одан соң Шым кент-
тен екінші орымды Қажымұхан 
Абзалдың ұйымдас тырып беріп 
отырғанын да атап �тті. «Ш�п 
жинау науқаны күзге дейін жал-
ғасады деген ойдамын. 1 тамызға 
дейін деп отыр, бірақ ол кезге 
дейін жинағанымыз түк те бол-
май ды. Бізге қара күзге дейін там-
сы малды ұйымдастырып беруі 
тиіс», – дейді Құрмет Талапқазы. 

Иә қазір Түркістан облысында 
ш�п ору науқаны қызу жүріп 
жатқаны рас. ?ткен айда ғана 
алғашқы орымның кезінде �ңірде 
жоңышқа тапшылығы сезіліп, 
елде ш�птің орамын 2 500 теңгеге 
дейін сатып алғандар болды. 
Ш�п тің айналасында едәуір әң-
гіме шығып, малын қырып аламыз 
ба деген күдікпен жаппай малын 
сатқандар да кезікті. Осылайша, 
ыстық аймақтың бірі саналатын 
оңтүстік жұрты «шықпа, жаным, 
шықпамен» �зі жем-ш�пке қол-
жеткізе алмай отырса да, ағайынға 
қол ұшын беруден қалыс қалып 
жатқан жоқ. 

Шымкент қаласы

Ж�мыла к	терген ж�к же�іл. �азір елдегі ә�гіме т�р-
кістанды� ��рмет Талап�азыны� малы �ырылып жат�ан 
Ма��ыстау 	�іріне ш	п жеткізумен айналысып жат�аны 
турасында болып т�р. #рбір жа�сы істі� �асында теріс 
с	здерді� де �оса ж�ретіні за�дылы�. Жуырда ��рмет-
ті� жи�ан ш	бін Арыс �аласыны� әкімдігі Ма��ыстау�а 
	з атынан жібергісі келіпті деген ә�гіме шы��ан 
болатын. #рине, ел болып, ж�мылып жи�ан д�ниені 
	згені� пайдаланып кеткісі келгенін кім ��птасын?! 
#леуметтік желіде жария бол�ан осы а�паратты тексеру 
�шін екі тарап�а да хабарлас�анбыз. 

Арыстың әкімі шөп жөнелтуге 
кедергі келтірді ме?

Атырауда індет өршіп тұр
 Пандемия бастал�ан жылдан бері Атырау 	�ірі «�ы зыл 

айма�та» к	п «�она�тайтын» болды. Б�гінде Аты рау да 
індет ж��тыр�андар саны рекордты� де�гейге жетті. 

Назгүл НАЗАРБЕК



Жапония астанасы Токиода 

XXXII жаз�ы Олимпиада ойын-

дарыны� салтанатты ашылу 

рәсімі �тті. Е� �кініштісі, б�л 

сәтті жанк!йерлер ала�да оты-

рып к�ре алмады. Телек�рер-

мендер ту алып шы�у сәтін, 

отшашу және ашылу сал-

танатыны� �зге де ба�дар-

лама ларын теледидардан та-

машалады. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Аренаға бірінші болып Грекия, 
ал соңғы болып Жапония құрамасы 
шықты. Аталған рәсімде Қазақстан 
құрамасы сапынан боксшы Қам-
шыбек Қоңқабаев пен жеңіл атлет 
Ольга Рыпакова Қазақстанның 
мемлекеттік Туын ұстау мәрте-
бесіне ие болды. 

Айта кетейік, спорттық жарыс-
тар ашылу салтанатынан бұрын 
басталып кеткен болатын. (сіресе, 
командалық ойын түрлеріндегі 
спортшылар жарыс жолына шы-
ғып, сынға түсті. Атап айтқанда, 
софтболдан Жапония әйелдер 
командасы Аустралияны айқын 
басымдықпен жеңді. Кездесу 8:1 
есебімен аяқталды. Сондай-ақ ер-
лер және әйелдер командасы ара-
сын дағы футбол бәсекесі де салта-
натты ашылу рәсімінен бұрын 
бас талып кетті. 

Токио Олимпиадасының ал-
ғаш қы жарыс күнінде садақ атудан 
ерлер мен әйелдер арасындағы 
іріктеу кезеңі аяқталды. Ерлер 
арасындағы сында Қазақстан 
командасы 2нер к2рсетіп, 70 
метрден нысана к2здеу бәсекесінде 
Денис Ганькин алғашқы ондыққа 
енді. Ганькин 669 ұпай жинап, 64 
спортшының ішінен 9-орын ие-
ленді. Ал Ильфат Абдуллин жарыс-
ты 27, Санжар Мұсаев 52-орынмен 
аяқтады. Іріктеу кезеңінің қоры-
тын дысы бойынша келесі айна-
лым дағы спаррингтік жұптар анық-
 талады. Қазақстандық Ильфат 
Абдуллин Ұлыбритания 2кілі 
Джеймс Вудгейтке қарсы шығады. 
Денис Ганькин Египет намысын 
қорғайтын Юсуф Толбамен 2зара 
мықтыны анықтайды. Санжар 
Мұсаев қытайлық Дапенг Вангпен 
1/16 финал жолдамасына таласады. 
26 шілде күні 2тетін командалық 
сында Қазақстан Үндістан құрама-
сымен кездеседі. 

Академиялық есу спорты бо-
йынша да ерлер мен әйелдер ара-
сындағы іріктеу сыны басталды. 
Қазақстан командасының 2кілі 
Владислав Яковлев іріктеудің 
бірін ші айналымын үшінші орын-
мен аяқтады. Оның уақыт к2рсет-
кіші – 7:10.08. Енді Владислав 30 
шілдеде ширек финалда 2нер 
к2рсетеді. 

Жалпы, жарыстың ашылу сал-
танаты 2тпестен бұрын бірқатар 
спорт түрінен жеребе тарту рәсімі 
аяқталып үлгерді. Атап айтқанда, 
теннистен, үстел теннисінен, 
дзюдо дан, бокстан және 2зге де 
бір қатар спорт түрінен жеребе 
тартылды. 

Біз осы ретте спорт маман-
дарынан отандық спортшылардың 
Олимпиададағы қарсыластары, 
әлемдік жарыста жүлде алуға мүм-
кіндігі туралы сұрадық. 

– Жеребе жеңіл түсті деп айта 
алмаймын. Біреуінің жолы болды, 
біреуіне сәттілік жетпеді деуге де 
әлі ерте. Тіпті, жарысты екінші 

айналымнан бастайтын боксшы-
лардың да қарсыластары қарымды. 
Олимпиадада жеңіл жекпе-жек 
болмайды. Мәселен, Левиттің қар-
сыласы – түбі кубалық саналатын 
Испания 2кілі. Егер оны жеңетін 
болса, Ла Круспен кездеседі. 
Жалпы алғанда, Василийдің да-
йын дығы жақсы. Соңғы жарыстар-
да жіберген бірқатар қателігінен 
сабақ алды. Қамшыбек 2збекстан-
дық Баходир Жалоловпен 2ткен 
кейінгі кездесуінде жеңіліп қалды. 
Десе де, біз Қамшыбекке сенеміз. 
Мынау жүлде алады деп айту ерте. 
Финалға дейін әлі  бірнеше жекпе-
жек бар. Сондықтан бәрі боксшы-

лардың 2здеріне, дайындығына 
тікелей байланысты болады, – деді 
бокстан Қазақстан командасының 
бас бапкері Ғалымбек Кенжебаев. 

Ал бокстан Қазақстан ұлттық 
құрамасының бұрынғы бас бап-
кері, Қазақстанға еңбегі сіңген 
жаттықтырушы Тұрсынғали Еді-
лов: 

– Бокстан бір-екі алтын алсақ 
та біз үшін жақсы нәтиже болмақ. 
Боксшылардың жалпы дайындығы 
жаман емес. 69 келіде Абылайханға 
сенім артып отырғандар к2п. 
Бекзат, Қамшыбек, Левит үшеуі де 
алтыннан басты үміткерлер сана-
тын да. (білхан Аманқұлдың қар-
қыны күшті. «Бақ шаба ма, бап 
шаба ма?» дейді ғой. К2п нәрсе 
т2ре шілердің де т2релік етуіне 
байланысты болмақ. Бәрінен бұ-
рын боксшыларға бірінші кез-
десулерін сәтті 2ткізу маңызды. 
Nзге спортшылардан да жүлде 

күтеміз. Олимпиадаға бәрі жүлделі 
оралу үшін барады. Рябец қыздар 
арасындағы жалғыз үміт артып 
отырған боксшымыз. Қолаға ілінсе 
жақсы болушы еді. Сайдың тасын-
дай іріктелген кіл мықтылар 2нер 
к2рсететін жарыста басқа спорт 
түрінен де жүлде күтеміз. (р спорт-
шы ның жеңісіне қуанғалы тұрмыз. 
Нақты кімнің алтын алатынын 
болжап айтудың 2зі қиын. Nзім 
Рыпакованың 2нерін жоғары баға-
лай мын. Ауыр атлеттеріміз де жүл-
деге қол созса дейміз. Жүзуден де 
Баландинге сенім артамыз. Кара-
тэ ші лер мен таэквондошылар да 
байрақты бәсекеде қарап қалмас. 

Еліміздің атынан сынға түсіп 
жатқан спортшылардың Токиодан 
олжалы оралуына тілектеспін, – 
дейді білікті бапкер. 

Дзюдодан Токио Олимпиада-
сының жеребесі тартылған соң бас 
бапкер Ғалымжан Жылгелдиев те 
пікір білдірді. 

– Кейбір салмақтарда жеребе 
жолдас болмағанын мойындау 
керек. Дегенмен бұл Олимпиада 
ойындары, сондықтан осал қарсы-
лас болмайды. Ойынға әлемнің ең 
мықты спортшылары келді, бәрі де 
тарихта қалып, жүлде алуды мақсат 
еткен. Сметовтің тобы оңай емес. 
Жапония, Грузияда балуандар бар, 
жеңіл болады деп айта алмаймын. 
(р салмақта 2те мықты спорт-
шылар кездеседі. Біз бәріне қарсы 
дайындалдық, олармен талай 
белдескенбіз.  Бастысы, біздің 
балуандар белдесуге тас-түйін 
дайын, – деп жауап берді бапкер. 

Токио Олимпиадасының ашылу 
салтанатын тікелей эфирде жүргіз-
ген белгілі спорт комментаторы 
Есей Жеңісұлы Қазақстан құрама-
сы Олимпиадада жалпы саны 9-10 
жүлде алуы мүмкін деп болжам 
жасады. Атап айтқанда, құрама 
командамыз ауыр атлетикадан 1 
жүлде, бокстан 3-4 жүлде, жеңіл 
атлетикадан 1,  дзюдодан 2 және 
2зге де спорт түрі бойынша 2-3 
жүл де қоржынға түсуі тиіс деп 
есеп тейді. Ол сонымен қатар ел 
спортшылары Токиодан үш алтын 
алып қуантса деген тілегін жеткізді. 

– Олимпиадада нақты мына 
спортшылардан жүлде күтемін деп 
айта алмаймын. Боксшылар бұған 
дейін 1996 жылғы Атланта Олим-
пиада сынан басталған жақсы дәс-
түрді жалғастырады деген үміт-
темін. Күрес түрлерінен де алтын 
жүлде күтемін. Nздеріңіз білетін-
дей, ешкім күтпеген спорт түрле-
рінен жүлде бұйыруы да мүмкін. 
Теннисшілерімізге де үлкен сенім 
артылып отыр. Жалпыкомандалық 
есепте 20-25-орыннан к2рінсек, 
біз үшін жақсы к2рсеткіш болғалы 
тұр, – дейді Есей Жеңісұлы. 

Қазақ күресінен халықаралық 
д ә р е ж е д е г і  т 2 р е ш і  Р а ф а э л ь 
Хабиров Токиодан спортшы лары-
мыз алтынсыз қайтпайтынын, 
сондай-ақ бұрын-соңды есімдері 
халыққа таныла қоймаған 2-3 
спортшы жүлдегер атануы мүмкін 
екенін жеткізді. 

– Каратэ мен құзға 2рмелеуден 
жүлде аламыз деп ойлаймын. 
Дзюдо дан басты үмітіміз саналған 
Елдоста артық салмақ бар секілді. 
Бұрын жылдамдығының арқасын-
да жеңіске жетіп жүрді. Оның то-
бын дағы грузин спортшысы (лем 
чемпионы, жапондық Таката да 
мықты балуан. Такатадан Елдос 
жиі жеңіліп қалып жүр. Сондықтан 
Елдосқа оңай болмайын деп тұр. 
66 келіде сынға түсетін Ержан тә-
жірибесі толысқан спортшы. Оның 
да жүлдеден үміті бар. Бокстан 81 
келіде алтын күтеміз. Левит те 2т-
кен жолғы Олимпиадада финалда 
жеңіп тұрып жеңілді. Осы жолы 
ал тын алуы керек, – деген бол-
жамын айтты. 

Спорт мамандарының болжамы 
бойынша, Қазақстан құрамасы бұл 
әлемдік додадан да олжалы орала-
тын сыңайлы. Лайым солай бол-
сын! 
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Қолөнер курсы ашылды

Қазақстандықтың жеке 
мәліметтері жария болды

Онда 30 мыңнан астам қол-
да ну шының ID, аты, тегі, теле-
фон н2мірі, «2зі туралы» деген 
бағандағы сипаттамасы жазыл-
ған ақпарат бар. Алаяқтар бұл 
ақпаратты «Құдайдың к2зі» деп 
аталатын платформаға сұраным 
жіберу  арқылы иеленген. 
«Telegram-арна авторы қолдану-
шылар туралы жеке мәліметтер 
жинақталған файлды «Құдай-
дың к2зі» деп аталатын клиент-
тер базасынан құралған плат-
форма ретінде сипаттайды. Бұл 
платформаға азаматтар сұратым 
жіберіп,  желі  қолданушы-

ларының жеке мәліметтерін ала 
алады. Сондай-ақ мессенд-
ж ерлер де дерекк2зі болуы мүм-
кін» делінген «Мемлекеттік 
тех никалық қызмет» АҚ хабар-
ламасында. 

Бүгінде ТМД-да бұл қызмет 
түрін 1 миллионнан астам адам 
пайдаланады. Деректердің бұ лай 
желіде тарауы алаяқ тардың 
қолына түсуі мүмкін екенімен 
қауіпті. Олар жеке мәліметтерді 
телефон арқылы банктен аза мат-
тардың ақшасын 2зіне ауда рып 
алу үшін пай далануы мүм кін.

Н.ОРАЗҒАЛИ 

Алакөлде індет жоқ па?
Елде жаппай вакциналау ж!ріп жат&анда отанды& 

ж�лдыздар демалыс орындарында концерт беріп ж!р. 
Сонысымен олар ж�ртты сахна алдына к�п жинап, індетті� 
таралу &аупін арттыруда. 

Токио Олимпиадасында кімдерге үміт артамыз?

Алак2лдегі демалыс орын-
дардың бірінде таяуда әнші 
Нұрболат Абдуллин халықты 
жи нап, концерт берген еді. 
Одан кейін Мәдина Сәдуақасова 
мен Ғазизхан Шекербековтер де 
Instagram желісіндегі парақ ша-
ларына концерттен видео жүк-
теп отыр. Ал былайғы жұрт 
олар дың бұл әрекеттеріне нара-
зылық танытуда. Nйткені ви-
део дан демалушылардың әлеу-
меттік қашықтықты, бетперде 
режимін сақтамағаны к2рінеді. 
Кеше Қайрат Нұртас та парақ-
ша сына концерттен видео жүк-
теп, «Алак2л, рақмет!»  деп жа-
зып қойыпты. Енді олардың 

пандемия кезінде демалыс 
орын дарында мұндай ауқымды 
іс-шара 2ткізуге қатысып жүр-
генін к2рген қазақстандықтар 
жұлдыздар мен концерт ұйым-
дас тырушылардың бұл әре-
кетіне әртүрлі баға беруде. «Екі 
метрлік арақашықтық сақтал-
мапты», «Құрбан айтта Айт 
намазын оқуға тыйым салып 
еді, мынаны қалай түсінуге 
бола ды», «Алак2лде індет жоқ 
па?», «Елді қинап вакцина сал-
дырып жатыр, ал мына жерде 
ви русқа орын жоқ қой» деп жаз-
ды олар.

Н.ҚОСАЙ

«Мемлекеттік техникалы& &ызмет» А+-ны� KZ-CERT 

компьютерлік о&и�а�а әрекет ету &ызметі ж!ргізген мони-

торинг барысында Telegram &олданушыларыны� 744 мы� 

жазбасы са&тал�ан файл желіге тарап кеткені белгілі бол-

ды.

+ол�нершілерді &олдау 

және дамыту ма&сатында «Ата-

мекен» �лтты& кәсіп керлер па-

латасы мен А+Ш-ты� +аза&-

станда�ы елшілігі бірлесіп, 

Born Nomad жобасын бастады.

Жоба бизнес бастағысы ке ле тін 
немесе қол2нер саласында жұмыс 
істегісі келетін шебер лерге арналған. 
Курсты аяқтап, тестті сәтті тапсырған 
қатысу шыға сертификат беріледі. 

Курс авторы – 17 жыл еңбек 2тілі бар 
халықаралық кеңесші, бизнес коуч 
және Aika Alemi брендінің авторы әрі 
дизайнері Айка Алеми. Еске салсақ, 
«Тәуелсіздік ұрпақтары» гранты 
аясында 30 үздік жобаға 3 миллион 
теңгеден берілетіні туралы хабар-
лаған едік. Nтінімдерді қабылдау 19 
шілдеден 20 қыркүйекке дейін жал-
ғасады.

Нұрлан С?РСЕНҒАЛИҰЛЫ

Ол 12 күн ішінде Ұлт ұясы 
– Ұлытауға дейін жаяу жетуге 
ниетті. Жол бойы Сары арқаның 
к2рікті жерлері мен киелі 
орындарына соғып, әлеу меттік 
желілерде олардың турис тік 
әлеуеті  туралы әңгіме леп 
бермек. Марафон аяқталған соң 
2зінің саяхаты туралы бей-
неролик жасап шығарып тарат-
пақ. Бұл сапарын ол 2лкенің 
қызықты жерлері мен адам-
дарының тұрмысына арнап, 2зі 
секілді қыдырып келуге шақы-
рып, 2ңірдегі туризмді дамытуға 
к2пшіліктің назарын аударғысы 

келеді. Бұл жаяу жолаушының 
алғашқы марафоны емес екен. 

«Nткен жылы мен 2з коман-
даммен бірге Қарағандыдан 
Ақсоранға дейінгі 333 шақы-
рымды жүріп 2ттім. Бақы-
тымызға орай, бізде қонақжай 
адамдар жетерлік. Біз әрқашан 
түнейтін орын тауып, қонып 
отырдық. Бұл жолы мен Ұлы-
тауды таңдадым, себебі ол 2зінің 
туристік әлеуетімен бірегей. Бұл 
сапарымды «Қайырымды кило-
метр» қайырымдылық акциясы 
аясында 2ткізіп отырмын» деп 
атап 2тті Асхат Қажытай.

Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

Жаяу 777 шақырым
+аза&стан Тәуелсіздігіні� 30 жылды�ы &�рметіне орай 

&ара�андылы& продюсер Асхат +ажытай бас-ая�ы 777 

ша&ырымды &�райтын жаяу марафон�а аттанды. 
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